
صفحه3

سهم صنعت گردشگری از GDP ایران حدود 5 درصد و 
سهم آن از اشتغال کشور حدود 6 درصد است و به همین 

واسطه باید بر توسعه گردشگری متمرکز شویم.
 منحنی رشــد گردشگری در کشور را صعودی و سهم 
اشتغال ایران از این صنعت گسترده را 6 درصد اعلام کرد که 
به همین دلیل اقبال به سرمایه گذاری در بخش گردشگری 
را توسط فعالان و متقاضیان این حوزه افزایش داده است.

 ایــن ظرفیت و صنعــت به جهات مختلــف یکی از 
پیشــران های اقتصادی در جهان و از جمله در ایران است 

و بر همین اساس باید توسعه آن مورد توجه قرار گیرد.
ثروت آفرینی و خلق ارزش افزوده، اشتغال زایی و زنجیره  
تولید و تامین گسترده ای که در صنعت گردشگری وجود 
دارد ، حتی تا اقتصاد خانوار را هم تحت الشعاع قرار می دهد، 
یکی از مزیت های توسعه این صنعت است که باعث می شود 
بلافاصله معیشــت خانوارها و وضعیــت صنایع کوچک و 
متوســط که به نوعی درصد قابل توجهی از اقتصاد دنیا بر 

دوش آنهاست، با بهبود توجه مواجه شود.
 صنعت گردشگری به واسطه همین ویژگی ها، اینگونه 
برای کل جهان اهمیت پیدا کرده اســت. سازمان جهانی 
گردشگری در سال جاری میلادی با نام گردشگری، اقتصاد 
سبز در نظر گرفته است. این شعار، تاکیدی بر مفاهیم اصلی 
در سه حوزه مردم، رفاه و سیاره زمین است و اینکه ما به 
عنوان کسانی که جلودار صنعت هستیم باید خودمان را با 
الگوهای بین المللی، جهانی، سیاستگذاری ها و برنامه ریزی ها 
در این رویکردها منطبق کنیم.ســهم گردشگری از تولید 
ناخالص داخلی جهان 7.6 درصد معادل 7.7 تریلیون دلار 

است که عدد قابل توجهی محسوب می شود.
 صنعت گردشــگری 9 درصد از اشتغال دنیا را به خود 
 GDP اختصــاص داده و در ایران نیز ســهم این صنعت از
حــدود 5 درصد با رقمی بالغ بر 450 هزار میلیارد تومان 
و سهم این صنعت از اشتغالزایی در کشور حدود 6 درصد 
اســت؛ به همین دلیل اقبال به ســرمایه گذاری در بخش 
گردشگری را توسط فعالان و متقاضیان این حوزه افزایش 
داده و منحنی رشد گردشگری در کشور صعودی است.او 
ادامه داد: در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
نیز توجه ویژه ای به گردشگری داریم و وظیفه و مسوولیت 
ســنگینی را برای خودمان احساس می کنیم که حتما در 
راستای توسعه صنعت گردشگری به عنوان نماینده بخش 

خصوصی گامهای اساسی برمی داریم.
 در کمیسیون های بیســت گانه اتاق ایران، کمیسیون 
گردشــگری از بخش های فعال اتاق اســت و همین روند 
و جدیت را به جهت نیازی که به شبکه ســازی در صنعت 
گسترده گردشگری داریم، در اتاق های استانی نیز به عنوان 

یک ماموریت دنبال می شود.
ارتباط اتــاق با مراجع ملی، بین المللی و مراجع علمی 
فرهنگی و مهمتر از همه شناسایی موانع گردشگری و رفع 
آن با کمک مســوولان، تدوین قوانین پشتیبان در جهت 
تسهیل فرآیندهای فعالان بخش خصوصی، توریسم سلامت 
و رتبه بندی و ارزیابی مراکز گردشگری برای سرویس دهی 
بهتــر به میهمانــان در ارتقای صنعت گردشــگری حائز 

اهمیت است.

یادداشت

مقصر وضعیت 
تیم امید 
کیست؟

ثبات
 بازارها و 
خروج دلالان

طلا سودهای 
2023 را محو 
کرد!

 کاهش 3.3 درصدی قیمت
 مسکن در شهریور

 صنایع بزرگ و احتیاج به
 احداث نیروگاه؟

تغییر کاربری اراضی کلاس ۱ تا ۵ 
ممنوع است

وجه امتیاز دولت سیزدهم نگاه به 
مردم و هماهنگی با نهادهاست

تغییر کاربری اراضی کشاورزی تهدید جدی 
امنیت غذایی کشور بوده که در چند گزارش 

موضوع را با کارشناسان حوزه های...

بر اساس آخرین گزارش شرکت برق حرارتی از 
روند پروژه های نیروگاهی صنایع، هم اکنون ۱۸ 

نیروگاه بخش صنعت وارد مرحله ...

قیمت مسکن در شهر تهران در نیمه شهریور 
نسبت به نیمه مرداد ماه به طور متوسط 3.3 

درصد افت داشته است...

استاندار خراسان جنوبی گفت: وجه امتیاز دولت 
سیزدهم نگاه ویژه به مردم و هماهنگی بیشتر با 

نهادهاست از همین رو با همدلی ...

صفحه2

صفحه5

صفحه4

صفحه6

مرتضی ایمان نژاد

صنعت گردشگری عامل 5 
درصد تولید ناخالص داخلی و 6 
درصد اشتغال کشور است
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ارتقای ظرفیت پالایشی در دولت سیزدهم

ارتقای ظرفیت پالایشی در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -      وزیر نفت از در حال اجرا بودن ۸ طرح پالایشی و پتروپالایشی در کشور خبر داد و گفت: ظرفیت پالایشی و کیفی سازی فرآورده های نفتی در دولت سیزدهم ارتقا یافته است.

مطابق برنامه ریزی در 
سال ۱402 افتتاح 6۷ 

طرح کلان و نیمه تمام به 
ارزش ۱5.۱ میلیارد دلار 
همچنین آغاز عملیات 
اجرایی ۱5 طرح کلان 

جدید با سرمایه گذاری 
۱4.3 میلیارد دلار نیز در 

دستور کار وزارت نفت 
است که تاکنون ۷ میلیارد 
دلار پروژه به بهره برداری 

رسیده، افتتاح شده یا 
آماده افتتاح است

میلیارد دلار در دست پیگیری و اجرا است.وی تأکید کرد: همچنین طبق ماده 59 قانون 
اصلاح الگوی مصرف انرژی، افزایش کیفیت فرآورده های نفتی و کاهش ترکیبات گوگردی 
به صورت جدی در دستور کار وزارت نفت در دولت سیزدهم است و در این راستا ۱۱ طرح 
بهینه سازی و ارتقای کمّی و کیفی فرآورده های تولیدی پالایشگاه های موجود ذیل قانون 
حمایت از توسعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی با مجموع سرمایه گذاری 
6.7 میلیارد دلار در حال اجراست.وزیر نفت همچنین از امضای مشارکت نامه و تأمین مالی 
ساخت پتروپالایشگاه شهید سلیمانی و پالایشگاه مروارید مکران درمجموع با ظرفیت 600 
هزار بشکه در روز نفت خام سنگین و سرمایه گذاری بیش از ۱۸ میلیارد دلار با بانک ها 
و هلدینگ های بزرگ داخلی خبر داد.اوجی بیان کرد: فعال سازی پالایش فراسرزمینی 
به ظرفیت ۱40 هزار بشــکه در روز با کشــور ونزوئلا و مذاکره و امضای قرارداد با دیگر 
کشورهای همسو با هدف توسعه صادرات نفت خام و میعانات کشور و تکمیل زنجیره 
ارزش نیز انجام شده است.وی گفت: در استمرار این اقدام ها هم امروز طرح واحد تصفیه 

گازوئیل، یوتیلیتی و آفسایت پالایشگاه اصفهان به بهره برداری رسیدند.

  طرح احداث واحدهای تصفیه گازوئیل، یوتیلیتی و آفسایت پالایشگاه 
اصفهان

وزیر نفت در ادامه اظهار کرد: پالایشگاه اصفهان با ظرفیت خوراک 400 هزار بشکه 
در روز نفت خام، یکی از بزرگ ترین پالایشگاه های کشور است و روزانه ۱3 میلیون لیتر 
بنزین یورو 5 و حدود ۲0 میلیون لیتر گازوئیل یورو 5 در این پالایشگاه تولید می شود. 
امروز هم به صورت رسمی، طرح احداث واحدهای تصفیه گازوئیل، یوتیلیتی و آفسایت 
پالایشــگاه اصفهان با سرمایه گذاری ۸.6 همت به علاوه 5۱۱ میلیون یورو در زمینی به 
مساحت 4۲0 هکتار به منظور ارتقای کیفیت محصولات پالایشگاه به سطح استانداردهای 

جهانی و رعایت هرچه بیشتر ضوابط محیط زیستی به بهره برداری رسید.
به گفته اوجی، این طرح در سال ۱393 آغاز شد و از جمله طرح های نیمه تمام و روی 
زمین مانده صنعت نفت بود که با همت متخصصان ایرانی در دولت سیزدهم تکمیل شد.

وی گفت: در این طرح حجم گوگرد گازوئیل تولیدی از ۱0 هزار ppm به کمتر از ۱0 
ppm کاهش می یابد که از نظر استانداردها مطابق با مشخصات استاندارد یورو 5 است و 
با اجرای آن همه گازوئیل تولیدی پالایشگاه اصفهان، یورو 5 و مطابق استانداردهای روز 

دنیا در اختیار مردم عزیز ایران قرار خواهد گرفت.
وزیر نفت تصریح کرد: در این طرح روزانه حدود 300 تن از گوگرد گازوئیل تولیدی 
حذف و به صورت گرانوله در اختیار شــرکت های متقاضی قرار خواهد گرفت و همسو با 
عملیاتی کردن سیاست های اقتصاد مقاومتی و حمایت از کالاهای ایرانی، حدود 90 درصد 
تجهیزات این طرح توسط سازندگان داخلی تهیه و ساخته و از سوی شرکت های نارگان، 
چگالش و مپنا تأمین شــده است.اوجی با اشاره به مزایای این طرح افزود: تولید روزانه 
۱00 هزار بشکه گازوئیل )۱6 میلیون لیتر در روز( مطابق با استاندارد یورو 5، جلوگیری 
از انتشار 300 تن گوگرد در روز، کاهش حجم گوگرد گازوئیل تولیدی پالایشگاه از ۱00 
هزار PPM به کمتر از PPM ۱0، به کارگیری ۱۲00 نفر در این واحد، ایجاد سود سالانه 
۲63 میلیون دلار و بازگشت هزینه های طرح پس از گذشت چهار سال از اجرا از مزایای 
این طرح اســت.وی درباره دیگر طرح های پالایشگاه اصفهان توضیح داد: طرح احداث 
واحد ۸۱ هزار بشکه ای گوگردزدایی از ته مانده برج های تقطیر )RHU( پالایشگاه اصفهان 
با سرمایه گذاری ۱.6 همت به علاوه 64۲ میلیون یورو یکی از ۱۱ طرح کیفی سازی ذیل 
قانون حمایت است که دارای پیشرفت فیزیکی حدود 44 درصد است و با بهره برداری از 
آن تا پایان دولت سیزدهم، 7۲ هزار بشکه در روز نفت کوره کم گوگرد برای خوراک واحد 
RFCC تولید خواهد شد.وزیر نفت ادامه داد: همچنین همسو با تکمیل زنجیره ارزش، طرح 
تولید بنزین و پروپیلن )RFCC( با سرمایه گذاری ۱۱00 میلیون یورو در پالایشگاه اصفهان 
با پیشرفت فیزیکی حدود ۱0 درصد در حال اجراست. ظرفیت خوراک این واحد 9۱ هزار 
بشکه در روز است که بیش از ۸0 درصد آن از واحد RHU تأمین می شود. محصولات این 
واحد روزانه ۸ میلیون لیتر بنزین و 600 هزار لیتر گازوئیل است. همچنین گاز مایع از 
دیگر تولیدات این واحد است که به عنوان خوراک واحدهای پتروشیمی استفاده خواهد شد.

به گــزارش از وزارت نفت، جواد اوجــی ) هفتم مهرماه( در آیین 
بهره برداری و آغاز عملیات پروژه های صنعت پالایش کشور که با حضور 
سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری در اصفهان برگزار شد، گفت: استان 
اصفهان به لحاظ داشتن مجتمع های پالایشی و پتروشیمی، از مراکز مهم 
در صنعت نفت است که از جمله آنها می توان به پالایشگاه اصفهان با 
ظرفیت خوراک 400 هزار بشکه در روز نفت خام اشاره کرد که یکی 
از بزرگ ترین پالایشگاه های کشور است.وی افزود: پتروشیمی اصفهان، 
تأسیســات قیرسازی نفت جی و روغن سازی نفت سپاهان هم در این 
استان هستند که همگی در این ناحیه متمرکز شده اند.وزیر نفت ادامه 
داد: از ابتدای اســتقرار دولت، رشــد سرمایه گذاری در نفت و تکمیل 
طرح های نیمه تمام در بخش های چهارگانه این وزارتخانه )نفت، گاز، 
پتروشیمی و پالایش( اولویت اصلی من و همکارانم بوده است. ما در سال 
۱40۱، بالغ بر ۱۲ میلیارد دلار طرح نیمه تمام را به بهره برداری رساندیم.

  تازه ترین وضع طرح های نیمه تمام صنعت نفت
به گفته اوجی، مطابق برنامه ریزی در سال ۱40۲ افتتاح 67 طرح 
کلان و نیمه تمــام به ارزش ۱5.۱ میلیارد دلار همچنین آغاز عملیات 
اجرایی ۱5 طرح کلان جدید با سرمایه گذاری ۱4.3 میلیارد دلار نیز 
در دســتور کار وزارت نفت اســت که تاکنون 7 میلیارد دلار پروژه به 

بهره برداری رسیده، افتتاح شده یا آماده افتتاح است.
وی با بیان اینکه همه این طرح ها اثر مستقیم در افزایش ظرفیت 
تولید نفت، گاز، پتروشیمی و پالایش کشور دارند، تصریح کرد: برخی 
از این طرح ها مانند پالایشگاه فاز ۱4 و طرح فاز ۱۱ در پارس جنوبی، 
پالایشگاه هویزه خلیج فارس و فاز دوم پالایشگاه آبادان در خوزستان، 
پتروشیمی گچساران در کهگیلویه و بویراحمد با حضور جنابعالی به 
بهره برداری رسیدند و امروز نیز طرح تصفیه گازوئیل )DHT(، یوتیلیتی 

و آفسایت پالایشگاه اصفهان به صورت رسمی بهره برداری می رسد.
وزیر نفت گفت: با مجموعه این اقدام ها در زمینه ســرمایه گذاری، 
تکمیــل طرح های نیمه تمام و در نتیجه افزایش تولید و صادرات بوده 

که رشد اقتصادی گروه نفت در دو سال گذشته پیشتاز همه گروه های 
اقتصادی بوده است و همان طور که مستحضر هستید، مطابق گزارش 
بانک مرکزی، گروه نفت با ثبت رشد اقتصادی ۱6.4 درصد به روایت 
بانک مرکزی و ۱9.۸ درصدی به روایت مرکز آمار، برای دومین ســال 
پیاپی بالاترین رشد اقتصادی را میان همه گروه های اقتصادی کسب 
کرده است و در اوپک هم ما توانستیم به جایگاه سوم تولید نفت بازگردیم.

اوجی با تأکید بر ادامه روند صعودی رشد اقتصادی در بخش نفت، به 
اقدام های پالایشی از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون اشاره کرد و افزود: 
بخش قابل توجهی از این افزایش تولید و تکمیل طرح های نیمه تمام 
که بدان اشاره شــد در زمینه ارتقای ظرفیت پالایشی و کیفی سازی 
فرآورده های نفتی بوده اســت.وی ادامه داد: توسعه ظرفیت پالایش و 
پتروپالایش نفت خام و میعانات گازی کشور قریب به 3.۲ میلیون بشکه 
در روز اســت و نفت و میعانات گازی تولیدی خود را اکنون به صورت 

نفت خام صادر می کنیم.
وزیر نفت تصریح کرد: این خام فروشی افزون بر اینکه ما را از ایجاد 
ارزش افزوده بی نصیب می کند، در سال های اخیر پاشنه آشیل کشور 
و سبب آسیب پذیری کشــور در حوزه تحریم ها شده است. افزون بر 
اینها با توجه به شدت مصرف انرژی در کشور، به منظور تأمین امنیت 
انرژی کشور و پوشش کامل نیاز داخلی به فرآورده های نفتی، احداث 
پالایشگاه های جدید ضرورتی انکارناپذیر است که مکرر مورد تأکید رهبر 

انقلاب و ریاست جمهوری نیز بوده است.

  ۸ طرح پالایشی و پتروپالایشی در حال اجرا
اوجی گفت: بر این اساس بود که از ابتدای استقرار دولت سیزدهم، 
توجه ویژه ای به این امر شد و خوشبختانه ما اقدام های متعددی را در 
طول یک سال و نیم گذشته انجام دادیم. در چارچوب قانون حمایت 
از توســعه صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات گازی با استفاده از 
سرمایه گذاری مردمی، ۸ طرح پالایش و پتروپالایش میعانات گازی و 
نفت خام با ظرفیت ۱460 هزار بشــکه در روز و سرمایه گذاری ۲۸.6 

4 درصد تولید 
ناخالص کشورها 
در حوادث شغلی 

هزینه می شود

 نفت از طلای جهانی سبقت گرفت
افزایش مســتمر نرخ بهره در ایالات متحده، جذابیت طلا 
را برای ســرمایه گذاران کاهش داده اســت؛ در حالی که بازار 
جهانی نفت تحت تاثیر کاهش عرضه با رشــد قیمت مواجه 
شــده و در سه ماهه اخیر رکورد افزایش 30 درصدی قیمت 

را ثبت کرده است.
طلا در روز جمعه و پیش از تعطیلی بازار از رشد اولیه خود 
کاســت و در مسیر کاهش ماهانه و سه ماهه قرار گرفت، زیرا 
انتظار می رود بانک مرکزی ایالات متحده نرخ بهره را برای مدت 

طولانی تری بالاتر نگه دارد.
به گزارش رویترز، بهای هر اونس طلا به ۱۸4۸ دلار و 40 
سنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز به ۱۸49 دلار و 40 
سنت رسید.پس از اینکه فدرال رزرو موضع جنگ طلبانه اتخاذ 
کرد، طلا در پایان سپتامبر 4.6 درصد و در سه ماهه 3.6 درصد 
کاهش خواهد یافت. شاخص دلار و بازدهی شاخص ۱0 ساله 

خزانه داری به سمت افزایش سه ماهه پیش رفت.
قیمــت طلا پس از گزارش تورم، بــرای مدت کوتاهی تا 
0.۸ درصــد افزایش یافت. شــاخص قیمت اصلی هزینه های 
مصرف شــخصی )PCE( در ماه آگوســت به طور سالانه 3.9 
درصد افزایش یافت که از 4.3 درصد در جولای کاهش یافت. 
بااین حال، شاخص کل نسبت به 3.4 درصد ماه جولای، 3.5 

درصد در سال رشد کرد.
بر اساس گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای 
هر اونس نقره با ۱.7 درصد کاهش به ۲۲.۲ دلار رســید و در 
سه ماهه ۲.4 درصد کاهش یافت. پلاتین با 0.3 درصد کاهش 
به 90۲ دلار و ۱4 ســنت رسید، در حالی که پالادیوم با ۲.۱ 

درصد کاهش به ۱۲45 دلار و 4۸ سنت رسید.
از طرفی قیمــت نفت در معامــلات روز جمعه، به دلیل 
نگرانی های اقتصادی، یک درصد کاهش یافت؛ اما در سه ماهه 
سوم سال ۲0۲3، رشد حدود 30 درصدی را به ثبت رساند که 

قوی ترین عملکرد سه ماهه در یک سال گذشته بود.
بهای معامــلات نفت برنت برای تحویل در نوامبر با هفت 
سنت کاهش، در 95 دلار و 3۱ سنت در هر بشکه بسته شد. 
قرارداد تحویل دسامبر نفت برنت با 90 سنت کاهش، در 9۲ 
دلار و ۲0 ســنت در هر بشکه بسته شــد. نفت برنت حدود 
۲.۲ درصد رشــد هفتگی داشت و سه ماهه سوم را با رشد ۲7 

درصدی به پایان برد.

صفحه۲

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک
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کاهش 3.3 درصدی قیمت مسکن در شهریور
مریم لطفی      |  قیمت مسکن در شهر تهران در نیمه شهریور نسبت به نیمه مرداد ماه به طور متوسط 3.3 درصد افت داشته است. برنامه کاهش هزینه تمام 

شده ساخت مسکن در برنامه نهضت ملی در دستور کار دولت قرار گرفته است.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی گفت: بعید می دانم وزیر راه و شهرسازی هم مخالف بورس کالا باشد یعنی هیچ کس در کشور نمی تواند بورس کالا را رد کند.
محسن زنگنه با اشاره به جوسازی های اخیر در خصوص خروج سیمان و فولاد از بورس کالا به واسطه طرح ادعای گرانی مصالح ساختمانی با عرضه در بورس اظهار کرد: بهترین راهکار به منظور 

جلوگیری از ایجاد انحصار چندجانبه در برخی کالاها ضروری است دولت به حمایت از بورس آمده و به عنوان نهاد تنظیم گر عمل کند.
وی اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی مخالف بورس و کارکردهای آن نیست. همانند دیگر کشــورها و بورس های کالایی بزرگ در جهان، بایستی دولت به عنوان یک نهاد تنظیم گر هم منافع 

مصرف کننده و هم منافع تولیدکننده را دنبال کند.
زنگنه افزود: وظیفه این تنظیم گری و حمایت از منافع تولیدکننده و مصرف کننده در بخش فولاد و ســیمان نیز به عهده وزارت صمت است و در کل وزارتخانه ها بایستی در حوزه های کالایی 

مرتبط با خود در این زمینه به حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده کمک کنند.

بورس کالا به عنوان نهاد 
مالی رسمی کشور حذف 

شدنی نیست

     انتشــار اطلاعیه مرحله ســوم فروش 
یکپارچه خودرو تا چند روز آینده 

با توجه به حواشی پیش آمده پیرامون حذف سامانه 
یکپارچه خودروها و ملغی شدن مرحله سوم که با 
تکذیب معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت و 
شــورای رقابت خاتمه یافت، مدیر روابط عمومی 
شــورای رقابت اعلام کرد که طی چند روز آینده 
اطلاعیه برای عرضه در قالب مرحله ســوم فروش 

یکپارچه خودروها منتشر خواهد شد.
ســپهر دادجوی توکلی، ضمن تاکید بر اینکه هر 
تغییر در مــورد نحوه عرضه خودروهــا منوط به 
تصمیم و تصویب شورای رقابت است، اظهار کرد: 
هرگونه تغییر در نحوه عرضه خودروها بایســتی 
مصوبه شــورای رقابت را داشته باشــد؛ بنابراین 
بدون مصوبه شــورای رقابت امکان تغییر در نحوه 
عرضه خــودرو وجود نــدارد و ســامانه یکپارچه 
خودرو حذف نشــده اســت.مدیر روابط شورای 
رقابت خاطر نشــان کرد: عرضه خودرو مانند قبل 
در بســتر ســامانه فروش یکپارچه ادامه خواهد 
داشت؛ عرضه خودرو همچنان به شیوه قبلی است 
و سامانه یکپارچه عرضه خودرو به  کار خود ادامه 
می دهد.وی با بیان اینکــه تصمیم ها براین بود تا 
اوایل هفته گذشته، عرضه  مرحله سوم خودروها 
از طریق سامانه یکپارچه صورت پذیرد اما در پی 
جلساتی که برگزار شــده است، احتمالا طی چند 
روز آینده اطلاعیه مربوط به عرضه دور ســوم در 
ســامانه یکپارچه بارگذاری و منتشر خواهد شد و 
طی هفته های پیش رو مرحله سوم اجرایی می شود. 
در پی اخبار منتشر شــده مبنی بر حذف سامانه 
یکپارچه خودروها، معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، حذف ســامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو را تکذیــب و از برنامه ریزی برای 
توازن بخشــی به عرضه و تقاضا در تولیــد و بازار 

خودرو خبر داده است. 

  هوشمندســازی لازمه کاهش هزینه های 
لجستیکی

با هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی علاوه 
بر افزایش سرعت و دقت و کاهش قیمت تمام شده 
محصول در راستای هماهنگی این اکوسیستم می 
توان گام های موثری در سیستم حمل و نقل پستی 

برداشت.
 طی چند ســاله ی اخیر چند جریان اتفاق افتاده 
اســت؛ اولاً به صورت کلی از نزدیک بــه دو دهه 
گذشته فضاهای الکترونیکی باعث شد که حجم 
مرسولات پستی از نوع بسته، پاک و نامه کمتر شود 
و این اتفاق جریان خدمات پســتی را به لحاظ نوع 
محصولات دست خوش تغییر داد و همزمان توسعه 
تجارت الکترونیک به ویژه با تاثیرپذیری از ماجرای 
پاندمی کرونا شرایطی را به وجود آورد که متناسب 
با کاهش محصولات از نوع پاکت و نامه، بسته ها و 
امانات پستی افزایش پیدا کردند و طبعتاً زیرساخت 
و فرایندی که برای این ها مورد نیاز اســت ماهیت 
کاملًا متفاوت از هم دیگری به لحاظ لجســتیک و 
فضا و نوع بسته بندی و منابع انسانی خواهد داشت.

شرایط جدید ایجاد شده برای پست پس از دوران 
کرونا فرصت مغتنمی برای دفاتر پستی ایجاد کرد تا 
در این چارچوب به سمت و سویی حرکت کنند که 
مجبور باشند نیاز مشتریان را محقق کنند و عملًا 
این به ارتقای خدمات پســتی خواهد انجامید؛ در 
کنار این واقعیت ها موضوع توسعه هوش  مصنوعی 
و فناوری های تحول آفرین هــم به عنوان یکی از 
ابزارهای کارآمد برای توسعه بهره وری مورد توجه 
است که از این جهت نفوذ این فناوری ها در حوزه 
خدمات پستی محسوس است و زمینه های آن در 
استارت آپ ها و کسب وکارهای نوین دیده می شود.

در این راستا پدیده هوش مصنوعی هم به آسان تر 
شدن پیشــرفت های علمی کمک کرده و به نظر 
می رســد توانایی های هــوش مصنوعی محدود 
به قوه تخیــل ما و قدرت رایانه هاســت؛ در حالی 
که مزایای هوش مصنوعی واضح و روشــن است، 
اختلاف نظرهایی نیز پیرامون این فناوری وجود 
دارد اما با همه این تفاسیر هوش مصنوعی می تواند 
تأثیراتی بر آینده هم داشته باشد.به اعتقاد برخی 
کارشناسان، هوش مصنوعی یکی از قدرتمندترین 
فناوری های روی این ســیاره اســت و پتانسیل 
باورنکردنی بــرای و بازتعریف تجــارت، جوامع و 
سبک زندگی ما دارد. اینترنت پیش از این حدود 
۲۰ درصد از اقتصاد جهانی را متحول کرده است و 
این فناوری  مابقی آن را تغییر شــکل خواهد داد. 
علاوه بر موارد ذکر شده هوش مصنوعی می تواند 
یک تغییردهنده واقعی بازی باشــد اما می تواند 
اثرات جدی و مشکلات بالقوه ای را نیز ایجاد کند.

در همین رابطه محمد لیائی-معاون وزیر ارتباطات 
ومدیرعامل شرکت ملی پست- در آیین اختتامیه 
دومین رویداد از سلســله رویدادهای پل سرمایه 
گذاری با موضوع لجستیک و حمل و نقل هوشمند 
با اشاره به اینکه در حال حاضر شرکت ملی  پست 
با راه اندازی ۱۴ مرکز نوآوری در سراســر کشور با 
شــرکت های دانش بنیان همکاری  دارد، گفت: 
زمینه همکاری پست با شرکت های دانش بنیانی 
است که در حوزه لجســتیک و حمل و نقل فعال 
بوده و  خدمت یا محصولی را همسو با سرویس ها 
و خدمات پستی ارائه می دهند.طبق اعلام شرکت 
ملی پست، وی به ناهماهنگی های موجود در اجزای 
مختلف سیستم حمل و نقل اشاره کرد و افزود: با 
هوشمندسازی و استفاده از هوش مصنوعی علاوه 
بر افزایش سرعت و دقت و کاهش قیمت تمام شده 
محصول در راستای هماهنگی این اکوسیستم می 

توان گام های موثری برداشت.
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همزمان با اجرای این برنامه، آمار رســمی کاهش قیمت مسکن را تأیید 
می کند. قیمت مسکن از ماه های گذشته روند کاهشی در پیش گرفته است 
که این روند بخصوص در شهر تهران که همیشه پیشتاز افزایش قیمت بوده، 
محســوس است. در شهرهای اطراف تهران که در سال های اخیر با تقاضای 
بالای مسکن مواجه بوده نیز افت قیمت مسکن نمایان است. بر اساس گزارشی 
که بانک مرکزی به وزارت راه و شهرسازی اعلام کرده است افت قیمت مسکن 
در شــهر تهران از ابتدا تا ۱9شهریور ماه در مقایسه با همین زمان در مرداد 
ماه 3.3 درصد کاهش یافته اســت. این در حالی است که در مناطقی قیمت 
تا ۱8 درصد نیز افت پیدا کرده است. بر اساس این گزارش با اینکه در برخی 
مناطق قیمت مسکن رشد داشته اما به طور متوسط قیمت کل کاهشی است. 
بر اساس این گزارش تغییرات قیمت مسکن در برخی از مناطق مانند منطقه 
۴ معــادل ۱8 درصد، منطقه ۷ معادل ۷،8 درصد، منطقه ۱۱ معادل ۱۲،9 
درصــد، منطقه ۱۲معادل ۵،۷ درصد، منطقه ۱۴ معادل ۰،۴ درصد، منطقه 
۱۵معادل ۷،۲ درصد و منطقه ۱۷ معادل ۱،3 درصد افزایشــی است، اما در 
ســایر مناطق قیمت مسکن در شهریور ماه کاهشی بوده است.اجرای برنامه 
ساماندهی بازار مسکن و اجاره و با سیاست شناسایی واحدهای خالی و اخذ 
مالیات از مالکان این خانه ها، ساماندهی مشاوران و بنگاه های مشاور املاک، 
راه اندازی سامانه های ثبت معاملات اجاره و خرید و فروش مسکن، از عواملی 
اســت که در کنار شــرایط حاکم بر اقتصاد، کنترل قیمت ارز، فعال شــدن 
دیپلماســی اقتصادی و گسترش روابط بین المللی، بر کاهش قیمت مسکن 
اثر گذار بوده است.عرضه گسترده زمین که به گفته وزیر راه و شهرسازی در 
برنامه است که تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه زمین به واجدان شرایط واگذار 

شــود، تکمیل واحدهای باقیمانده مسکن مهر به تعداد یکصد هزار واحد در 
دولت سیزدهم، تلاش برای عرضه و تولید مسکن، توجه به نوسازی بافت های 
فرســوده از جمله راهکارهای به کار گرفته شده است که فعالان بازار مسکن 
آن را در ثبات قیمت در بازار مسکن و ادامه کاهش قیمت مؤثر می دانند. تا 
کنون در برنامه نهضت ملی مســکن ۵۰ هزار هکتار زمین تأمین شده است. 
هزینه آماده سازی هر قطعه زمین معادل ۲۰۰ میلیون تومان است که دولت 
آن را می پردازد.علاوه بر کاهش قیمت مســکن رشد بخش ساختمان نیز بر 
اســاس اطلاعات اقتصادی مرکز آمار، مثبت شده است. بر این اساس، رشد 
بخش ســاختمان که در سه ماه نخست سال ۱۴۰۱ معادل منفی ۱،9، در 6 
ماهه نخســت ۱۴۰۱ معادل منفی ۰،6، در 9 ماهه ۱۴۰۱ معادل منفی ۱،8 
و در ســال ۱۴۰۱معادل منفی ۲،3 بوده در 3 ماه نخســت امسال به مثبت 
۴،۷ رســیده است. دولت سیزدهم هدفگذاری کرده تا قیمت مسکن و اجاره 
مســکن در ماه های آتی روند کاهشی داشته باشد و از سوی دیگر ساخت و 

تولید مسکن سرعت بگیرد.

  تأمین هزینه ساخت
یکی از موانع تولید مســکن، تأمین مالی اســت. بانک ها در این خصوص 
کارشــکنی کرده اند و تعهدات خود را در قبال پرداخت تســهیلات ساخت 
مســکن در برنامه نهضت ملی پرداخت نکرده اند. بانک ها مکلف بودند در دو 
سال اخیر )شهریور ۱۴۰۰ تا شهریور ۱۴۰۲( تسهیلات مورد نظر را پرداخت 
کنند. بانک ها در سال اول باید 36۰ هزار میلیارد تومان و در سال دوم ۴۵8 
هزار میلیارد تومان پرداخت می کردند که تا به امروز تنها ۱۷۱ همت پرداخت 

پیش بینی جدید بانک اروپایی بازســازی و توسعه )EBRD( نشان می دهد: اقتصاد 
روسیه در سال جاری باوجود تداوم جنگ در اوکراین، نادیده گرفتن انتظارات و عبور از 

تحریم ها، به طور غیرمنتظره ای رشد خواهد کرد.
EBRD، بانک اروپایی بازســازی و توسعه تخمین می زند که اقتصاد روسیه در سال 
جاری ۱.۵ درصد رشد خواهد داشت. پیش بینی قبلی این نهاد نشان می داد که اگرچه 
این کشور در مواجهه با تحریم های غرب بسیار مقاوم تر از حد انتظار عمل کرده است؛ 
اما اقتصاد روسیه با رقم مشابهی کاهش خواهد یافت. EBRD در سال ۱99۱ برای کمک 
به کشورهای بلوک شوروی سابق برای گذار به اقتصاد بازاری تأسیس شد و از آن زمان 
تاکنون دامنه فعالیت خود را به کشــورهای خاورمیانه، آسیای مرکزی و شمال آفریقا 

گسترش داده است.
EBRD روز چهارشنبه اعلام کرد: خزانه دولتی مسکو به واسطه افزایش قیمت نفت و 
توانایی مسکو برای جبران سقف قیمت نفتی غرب با صادرات به بازارهای جدید، عمدتاً 
چین و هند، باری دیگر بیش ازحد انتظار تقویت شده است. به گفته این نهاد، در آخرین 
پیش بینی در مورد اقتصاد روســیه انتظار می رفت تحریم ها، به ویژه ایجاد سقف قیمت 

نفتی، در محدود کردن فعالیت روسیه مؤثر عمل کند.
پس از تهاجم مسکو به اوکراین، غرب مجموعه ای از تحریم ها را علیه روسیه اعمال 
کرد. ارزیابی تأثیر این تحریم ها کاملًا متفاوت از یکدیگر است اما کارشناسان باور دارند 
که شکاف ها، نقاط کور و حفره های تحریم ها، توانایی آن ها را برای محدود کردن روسیه 

کاهش داده است.گزارش جدید EBRD همچنین نشان می دهد: فعالیت اقتصادی، به ویژه 
مصرف خانوارها و مخارج عمومی مرتبط با جنگ جاری قوی باقی مانده اند. همچنین ارقام 
تولید ناخالص داخلی برای 3 ماهه دوم به طرز شــگفت انگیزی بالا بوده است. این رقم 
شاید در مقایسه با وضعیت اقتصاد آلمان که موتور قدرت اقتصاد اروپا به شمار می رود، 
شگفت انگیزتر شود، زیرا صندوق بین المللی پول اخیراً رشد اقتصاد آلمان در سال جاری 

را کاهشی اعلام کرده است.

EBRD بااین همه برای اقتصاد روسیه کاهش را هم پیش بینی کرده است؛ تخمینی 
 Open Minds که مردم روسیه هم آن را احساس کرده اند. نظرسنجی گسترده  مؤسسه
روز دوشنبه نشان داد که 8۰ درصد جمعیت روسیه نگران وضعیت مالی خود و آینده ای 

تیره تر هستند.
EBRD انتظارات خود برای اوکراین را تغییر نداده اســت و همچنان رشد یک درصد 
در سال جاری و سه درصد در سال آینده را پیش بینی کرده است. این نشان دهنده رشد 
بسیار منفی سال به سال در اقتصاد اوکراین در مقایسه با ژانویه و فوریه سال گذشته، یعنی 
پیش از حمله روسیه به اوکراین است. این بانک همچنین در سراسر کشورهای اروپای 
مرکزی، شرقی و جنوب شرقی و آسیایی که در آن ها فعالیت دارد، رشد اقتصادی کلی 
۲.۴ درصدی را پیش بینی کرده است که نسبت به پیش بینی ۲.۲ درصدی پیشین این 

موسسه بهبودیافته است.
این بهبود مدیون رشد اقتصادهای آسیای مرکزی است که از وضعیت جدید ایجادشده 
توسط تحریم های غرب علیه روسیه سود می برند. به گفته EBRD، این کشورها به واسطه 
انتقال شــرکت های روسی به سرزمین های خود و افزایش واردات از اتحادیه اروپا باید 

شاهد رشد ۵.۷ درصدی تولید ناخالص داخلی خود در سال جاری باشند.
درعین حال مهاجرت کارگران از آسیای مرکزی به روسیه، به ویژه برای جبران مهاجرت 
بخشی از جمعیت در سن کار روسیه، از رشد اقتصادی این سرزمین ها حمایتی مازاد 

می کند، زیرا این کارگران دستمزدهای خود را به کشورهای مبدأ بازمی گردانند.

وزیــر تعاون،کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه حوادث و بیماری های شــغلی اثرات 
مستقیم و زیانباری بر زندگی و کار افراد می گذارد، بر لزوم پیشگیری از وقوع حوادث 

کار به لحاظ اجتماعی و روانی و بار مالی آن تاکید کرد.
 سید صولت مرتضوی در نخستین همایش ملی چشم انداز ایمنی و بهداشت شغلی 
که در مجموعه تلاش برگزار شد، اظهار کرد: درحال حاضر شعار اول ایمنی و بعد کار 
تقریباً در تمام کارگاه های کشور و مراکز آموزشی ایمنی کار ملکه نفس شده است اما 
می طلبد تا به این موضوع به واسطه آمار قابل توجهی که در ارتباط با حوادث و سوانح 

وجود دارد، بیش از پیش به موضوع ایمنی و بهداشت کار بپردازیم.
وی ادامه داد: ســازمان بین المللی کار گزارش کرده اســت که سالیانه نزدیک به ۴ 
درصد از تولید ناخالص کشورها بابت خسارات بیماری و حوادث شغلی هزینه می شود. 
این رقم قابل توجهی است نه از این جهت که چرا هزینه می شود بلکه از این جهت که 
چه خساراتی بر انسان های شریف و کارگران سخت کوش در سراسر جهان وارد می شود.

به گفته مرتضوی حوادث و بیماری های شغلی به طور مستقیم اثرات بسیار زیانباری بر 
زندگی و کار انسان ها می گذارد.وزیر کار گفت: گزارش هایی که در سازمان تامین اجتماعی 
ارائه شده نشان می دهد که جمع کثیری از کارگران در معرض حوادث و سوانح قرار دارند 
بنابراین این یک رسالت همگانی، حاکمیتی، حکومتی و رسالت جامعه کارگری، کارفرمایی 
و رسالت صاحب نظران و ارباب رسانه و جراید است که به این موضوع به احسن وجه 
بپردازند.وی با اشاره به هزینه بر بودن حوادث کار افزود: باید به موضوع پیشگیری توجه 
کنیم زیرا پیشگیری هم از حیث روانی و اجتماعی و هم از حیث هزینه کرد، مقدم بر 

درمان است و هزینه پیشگیری به مراتب کمتر از درمان است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه پیشگیری از حوادث کار ارزش افزوده 
بسیاری را به دنبال دارد اظهار کرد: در مقوله ایمنی و کاهش حوادث و تلفات ناشی از 
کار حتما باید قانونگذاری و نظارت شود زیرا صرف تقدیم و تنظیم لایحه و تصویب آن 
به عنوان قانون کفایت نمی کند، باید نظارت جامعی صورت گیرد و بخش مهمی از این 

نظارت به حوزه کارفرمایی و حوزه اداری وزارت کار برمی گردد.
مرتضوی گفت: بازرسان کار و مدیران کل استان ها تصور نکنند که غفلت از نظارت 
و بازرسی مانند غفلت از عدم پاسخگویی به یک ارباب رجوع است. برخی مواقع غفلت 
فاجعه آفرین است، بنابراین احساس مسئولیت در این زمینه نباید نادیده گرفته شود.

وی بر ضرورت صیانت دولت وحاکمیت از نیروی انســانی و تدوین قوانین و مقررات و 

نظارت  سخت بر اصلاح قوانین تاکید کرد و گفت: ضلع دیگر سه جانبه گرایی در این 
مقوله کارفرمایان هستتد که وظیفه خطیری دارند. کارفرمایان مکلف هستند نظارت 
مرحله به مرحله و منزل به منزل بر کارگاه داشته باشند و نسبت به ایمنی و بهداشت 

محیط کار شخصا نظارت کنند.
به گفته وزیر کار درصورتی که کارفرمایان به دنبال رونق تولید، افزایش بهره وری و 
ارزش افزوده هستند باید دارای مجهزترین تجهیزات کارگاهی و دستگاه های شناسایی 
آلاینده های زیست محیطی باشــند. نظارت و بهداشت را در اولویت کار قرار بدهند و 

نسبت به رفع دغدغه های نیروی کار و کارگران اهتمام بورزند.
وی تصریح کرد: کارگران نیز باید با رفتارهای ایمن و  رعایت اصول ایمنی و بهداشت 
شغلی و مقررات مربوط به شغل در جهت به روز کردن دانش و افزایش دانش خود اقدام 
کنند.مرتضوی در عین حال با اشــاره به اهمیت تربیت نیروی ماهر اظهار کرد: دولت 
درجهت تامین نیروی ماهر  تلاش می کند. خوشبختانه سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
علاوه بر اینکه سالانه میلیون ها نفر نیروی ماهر را تربیت می کند و دوره های بازآموزی 
برایشان درنظر می گیرد، در کنار کارخانه ها هم مراکز جواهر کارگاهی را ایجاد کرده است.

بــه گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی وقتی حوادث کارگاهی یابد، هزینه ها نیز 
کاهش پیدا می کند و در این راستا به ویژه استانداردسازی در دولت سیزدهم اقدامات 
خوبی صورت گرفته اســت.وی در پایان گفت: طبق اعلام معاونت روابط کار اعلام در 
سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ سوانح ما چهار درصد و تلفات جانی ۱۱ درصد کاهش 
یافته است که امیدواریم در سایه سه جانبه گرایی شاهد کاهش حوادث و سوانح کار در 

کارگاه ها و محیط کار باشیم.

اقتصاد روسیه با وجود تداوم جنگ، رشد می کند

۴ درصد تولید ناخالص کشورها در حوادث شغلی هزینه می شود

شده که معادل ۲۱ درصد از تعهدات است. میزان همکاری بانک های دولتی 
و بانک های خصوصی در این برنامه کمرنگ بوده که به گفته علیرضا جعفری، 
معاون وزیر راه و شهرســازی، بانک های دولتی قول دادند عقب ماندگی را 
جبــران کنند، اما دولت اعلام کرده علاوه بــر اینکه بانک ها را به پرداخت 
تسهیلات ملزم می کند، برای تأمین منابع ساخت نهضت ملی و جلوگیری 
از کاهش سرعت ساخت، ۲ میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه و همچنین 
از محل تهاتر نفت به این طرح اختصاص می یابد.مهرداد بذرپاش، وزیر راه و 
شهرسازی در این خصوص گفت: یکی از مشکلات اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن تخصیص منابع مالی بود که مجوزی از سوی رهبر معظم انقلاب اخذ 
کردیم تا از ظرفیت های موجود تهاتر نفت و صندوق ملی در این راستا استفاده 
کنیم. با موافقت و اجرای این مجوز با تزریق منابع مالی به پروژه ، نهضت ملی 
مسکن جانی دوباره گرفت و هم اکنون در مرحله طی کردن روند اداری است.

وی بر همکاری بانک ها برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن تأکید کرد و 
گفت: رئیس کل بانک مرکزی جلسه ای را برگزار کرد که در آن جلسه تمامی 
بانک ها حضور داشتند و مقرر شد بانک ها همکاری لازم را برای اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن انجام دهند. از وزیر امور اقتصادی و دارایی خواستیم 
جلسات خود را تشکیل دهد تا بانک ها برای اجرای دستور ریاست جمهوری 
 برای مشــارکت طرح نهضت ملی مسکن مشارکت یابند و ارائه تسهیلات

 بانکی عملیاتی شود.

  کاهش قیمت تمام شده
وزیر راه و شهرســازی همچنین به برنامــه دیگری برای کاهش قیمت 
تمام شده مسکن اشاره کرد و با تأکید بر اینکه نهضت کاهش قیمت تمام 
شده مسکن اجرایی می شود، گفت: یکی از سیاست ها و رویکردهای دولت 
سیزدهم اجرای نهضت کاهش قیمت تمام شده مسکن است که در اجرای 
این سیاست بخش عمده ای از ارکان دولت همچون وزارت راه و شهرسازی، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت صمت مشارکت حداکثری خواهند 
داشــت. دولت ســیزهم با مکانیزم هایی تلاش کرده است تا فاصله قیمت 
تمام شــده مسکن و قدرت خرید مردم را کاهش دهد. رئیس جمهور اخیراً 
در دوازدهمین جلسه شورای عالی مسکن تأکید کرد که بانک ها برای ارائه 
تسهیلات نهضت ملی مســکن و ساخت و تولید مسکن، همکاری خود را 
تقویت کنند.به گفته بذرپاش، در تفاهمی که بین وزارت صمت و وزارت راه و 
شهرسازی انجام شده، مقرر است تا مصالح ساختمانی از جمله سیمان و فولاد 
با قیمت مناسب و در حجم انبوه در اختیار سازندگان نهضت ملی مسکن قرار 
گیرد تا بتوان بخش عمده ای از متقاضیان واقعی مسکن را صاحبخانه کرد.

بذرپاش گفت: با مذاکراتی که وزارت راه و شهرســازی با وزارت صمت 
انجام داده، مقرر شــد، وزارت صمت مســئولیت یابد تا سیمان و فولاد با 
قیمت مناسب در اختیار پروژه نهضت ملی قرار بگیرد که قطعاً اثر مناسبی 

در قیمت خواهد داشت.

 کاهش قیمت مجوزها
کاهش هزینه ساخت علاوه بر قیمت مصالح، ارتباط مستقیمی با قیمت 
مجوزهای ســاخت دارد. کاهش هزینه صدور پروانه ساختمانی بخصوص در 
برنامه نهضت ملی مســکن از سوی سیاستگذاران پیگیری می شود. در این 
خصوص وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: بعد از پیگیری ها و مصوبه جدید 
مجلس، هزینه صدور پروانه ساخت کاهش یافته است و مصوبه جدید مجلس، 
می تواند به افزایش پروانه ساختمانی کمک کند.به نظر می رسد دولت در تلاش 
است با راهکارهایی، فاصله بین عرضه و تقاضای مسکن را کاهش داد و با این 
راهکار بتواند قیمت مسکن را مهار کند. تکمیل مسکن مهر باقیمانده راهکار 
دیگری برای افزایش تولید و عرضه در بازار مسکن است. ۲۴۰ هزار مسکن مهر 
باقیمانده از دولت های قبل در حال حاضر به سرعت در حال ساخت است و 
۱۰۰ هزار واحد آنها در دو سال اخیر تحویل داده شده است. به گفته وزیر راه 

و شهرسازی، برنامه دولت اتمام مسکن مهر تا پایان ۱۴۰۴ است.

رئیس کل بانک مرکزی 
جلسه ای را برگزار کرد 
که در آن جلسه تمامی 

بانک ها حضور داشتند و 
مقرر شد بانک ها همکاری 

لازم را برای اجرای طرح 
نهضت ملی مسکن 
انجام دهند. از وزیر 

امور اقتصادی و دارایی 
خواستیم جلسات خود 

را تشکیل دهد تا بانک ها 
برای اجرای دستور 

ریاست جمهوری برای 
مشارکت طرح نهضت 
ملی مسکن مشارکت 
یابند و ارائه تسهیلات 

بانکی عملیاتی شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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شماره : 1494



بورس و بانک 

3

ثبات بازارها و خروج دلالان

رضا مظفری  |   در 6 ماه نخست امسال بازار سرمایه بازدهی 8.2 درصدی را برای سهامداران به همراه داشت در حالی که بازارهای 
سوداگری همچون مسکن با ریزش 30 درصدی، سکه با افت 6.۷ درصدی و خودرو با کاهش ۱۷ درصدی همراه بوده است و نرخ دلار 

نیز ثبات نسبی را تجربه کرد و تنها ۱.8 درصد افزایش قیمت داشته است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

کارشــناس انرژی گفت: پرداخت یارانه بنزین به اشــخاص می تواند تامین کننده مســائلی مربوط به دولت باشــد مانند پرداخت پول آب و برق در نتیجه این پول از سیســتم دولتی خارج 
نمی شود و تورم زا نیست.

 محســن زنگنه ســخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه برنامه هفتم طی روزهای گذشته گفت: برنامه هفتم توسعه برنامه جدیدی را برای بنزین در نظر گرفته که در آن اختیاراتی به دولت داده 
شــده اســت؛ ما به دولت این اجازه را دادیم که یارانه حامل های ســوخت را به شــخص دهد، اما بلافاصله گفتیم که نباید نرخ این بنزین یارانه ای تغییر کند و اگر دولت بخواهد تغییری در این 

زمینه ایجاد کند می تواند لایحه بیاورد و هر یک از این بندها را تغییر دهد، اما تغییرش سخت می شود و رأی دو سوم مجلس را نیاز دارد.
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم گفت: اولاً دولت اجازه دارد تعیین کند که یارانه را به اشخاص ارائه دهد یا به خودرو؛ همچنین اینکه مقدار بنزین یارانه ای چند لیتر باشد نیز 

در اختیار دولت است اما در هر صورت باید قیمت بنزین ثابت بماند. با این وجود این مساله موافقان و مخالفانی را دارد.
پرداخت یارانه بنزین به 
اشخاص تورم زا نیست

    حساب های سپرده بانکی راکد بسته می شود
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بانک ها و موسسات 
اعتباری را مکلف کردند تا نسبت به تعیین تکلیف یا 

بستن حساب های سپرده بانکی راکد اقدام کنند.
 نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 
نوبت صبح امروز )شــنبه( و در جریان ادامه بررسی 
گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، 

بند ح ماده ۹ لایحه را به تصویب رساندند.
بر اســاس بند ح ماده ۹ لایحه، بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی مکلفند مطابق با ضوابط مصوب 
شورای پول و اعتبار نسبت به تعیین تکلیف یا بستن 

حساب های سپرده بانکی راکد اقدام نمایند. 

   بیش از ۹۱ درصد چک ها وصول شدند
براســاس آمار چک های مبادله ای در تیرماه امسال 
حدود هفت میلیون و ۸۰۰ هزار فقره چک به ارزش 
حدود ۴۸۲۹ هزار میلیارد ریال مبادله  شد که نسبت 
به ماه قبل از نظر تعداد ۱.۶ درصد و از نظر مبلغ ۴.۱ 
درصد کاهش نشان می دهد.طبق اعلام بانک مرکزی، 
طی تیر ماه امســال ۹۱.۲ درصــد از کل چک های 
مبادله شده در سامانه چکاوک وصول شده است. این 

نسبت از نظر مبلغی نیز معادل ۸۷.۳ درصد است.
درصد تعداد و مبلغ چک های وصول شده در ماه قبل 
از آن )خرداد ماه سال ۱۴۰۲( به ترتیب معادل ۹۱.۷ 

درصد و ۸۸.۴ درصد بوده است.
همچنین این نسبت در ماه مشابه سال قبل به ترتیب 

برابر ۹۰.۷ درصد و ۸۹.۶ درصد بوده است. 

   افق جدید همکاری ریلی در مسیر ایران و 
روسیه

شــرکت های حمــل و نقــل و ترابــری منطقــه 
نووسیبیرسک روســیه برای اولین بار در نمایشگاه 

حمل و نقل ریلی ایران حاضر شدند.
 شــرکت های حمــل و نقــل و ترابــری منطقه 
نووسیبیرســک روســیه در دهمین نمایشگاه بین 
المللی حمل و نقل و صنایع ریلی تهران ۱۴۰۲ که از 
۴ تا ۷ مهر در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 

تهران برگزار شد، شرکت کردند.
در چارچوب این برنامه تجاری، بیش از ۷۰ نشست 
تخصصی دو و چند جانبه برگزار شد که در نتیجه آن 
چهار قرارداد همکاری بین شرکتهای روسی و شرکای 

ایرانی بود که به امضا رسید.
بر پایه این گزارش، نمایندگان شــرکت های حمل 
و نقل و ترابری منطقه نووسیبیرســک روسیه، از دو 
پایانه بارگیری در بندرانزلی نیز بازدید کردند و ضمن 
آشــنایی با زیرســاخت ها، در مورد چشم اندازهای 
توسعه راهگذر جدید حمل و نقل بین المللی »شمال-

جنوب« که روسیه را به هند، ایران و سایر کشورهای 
همســایه )در مجموع یازده کشور( متصل می کند، 
بحث و گفتگو کردند.ســاخت خط راه آهن راهگذر 
شمال-جنوب مسافت حمل و نقل را به میزان بیش 
از نصف کاهش داده و همچنین هزینه حمل و نقل 
کانتینری را نیز به شکل قابل توجهی کاهش می دهد، 
چرا که هزینه حمل و نقل دریایی از طریق کانال سوئز 

به مراتب بالاتر رقم می خورد.

   توافق عربســتان با آژانس انرژی اتمی در 
فعالیت های هسته ای

در قالب طرح عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
قرار شده عربستان روند غنی سازی اورانیوم خود را 

آغاز کند و آژانس هم نظارت خود را بیشتر کند.
 به نقل از رویترز، عربستان با آمریکا توافق کرده تا در 
قالب طرح عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی 
روند غنی ســازی اورانیوم را آغاز کند. از طرفی مقرر 
شــده که آژانس بین المللی انرژی اتمی هم نظارت 

بر فعالیت های هسته ای این کشور را افزایش دهد.
عربستان می گوید: با هدف برطرف کردن مخالفت ها 
با فعالیت های هســته ای بحث برانگیز خود موضوع 
نظارت بیشــتر بر فعالیت های هسته ای اش از سوی 

آژانس بین المللی انرژی اتمی را تأیید کرده است.
وزیر انرژی عربســتان طی بیانیه ای پس از دیدار با 
رافائل گروســی، رئیس کل آژانس بین الملل انرژی 
اتمی گفت که دولت این کشــور به طــور کامل به 
سیاســت های هســته ای ملی خود پایبند است و 
بیشترین سطح از شفافیت و اعتماد را در این زمینه 
تضمین خواهد کرد.این کشور مدتی است که مذاکره 
با آمریکا برای آغاز روند غنی سازی اورانیوم در قالب 
عادی سازی روابط را رژیم صهیونیستی را آغاز کرده 
و عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی این کشور گفته 
که عربستان در حال توسعه تأسیســات مورد نیاز 
برای استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای با همکاری 
آژانس بین المللی انرژی اتمی است.در قالب این طرح 
قرار است عربستان کلنگ احداث نخستین نیروگاه 

هسته ای خود را به زمین بزند. 

   ترکیه به رومانی گاز صار می کند
در ادامه تلاش ترکیه برای تبدیل به یک صادر کننده 
گاز، این کشــور با رومانی برای فروش گاز به توافق 
رسیده است. به نقل از تی آر تی، دولت ترکیه با رومانی 
توافق کرده تا روزانه ۴ میلیون مترمکعب گاز به این 
کشور صادر کند. این گاز از طریق خط لوله و از روز ۱ 
اکتبر به رومانی صادر خواهد شد و قرار شده دو کشور 
در حوزه های انتقال، نگهداری، تولید و انرژی های سبز 
و همچنین تجارت گاز طبیعی با همدیگر همکاری 
کنند.طی ماه های گذشته البته شرکت بوتاش ترکیه 
برای صادرات گاز به یونان، بلغارستان و مجارستان با 

کشورهای مذکور به توافق رسیده است.

    بازار خودرو که حرکتی 
افزایشی در پیش گرفته 

بود، از روزهای پایانی 
فروردین ماه روند کاهشی 
را تجربه کرد به طوری که 

شاخص خودرو با ثبت 
افت بیش از ۱۷ درصدی 
در نیم سال اول ۱۴02 به 

روزهای ابتدای دی ۱۴0۱ 
بازگشت. در این میان 

خودروهای چینی و مونتاژی 
که اتفاقاً رشد قیمت 

بیشتری را نیز تجربه کرده 
بودند، با بیشترین تخلیه 

حباب مواجه شدند و در این 
بازه زمانی به طور میانگین 
23 درصد ارزان تر شدند.
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بررسی بازارهای دارایی در کشور از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا پایان شهریورماه نشان می دهد طی ۶ ماه نخست امسال بازارهای مالی و 
دارایی آرامش نسبی را تجربه کرده و بازارهای سوداگری نیز با خروج سفته بازان و تقاضای سوداگرانه از رونق افتاده است. بورس در ۶ 
ماه نخست سال ۸.۲ درصد برای سهامداران بازدهی داشت. در دیگر بازارها، شاهد رشد ۱.۸ درصدی نرخ دلار آزاد در همین بازه زمانی 
بودیم. سکه اما در این مدت با افت ۶.۷ درصدی قیمت مواجه شد و شاخص قیمت خودرو با کاهش بیش از ۱۷ درصدی مواجه شد.

سال گذشته به دلیل اغتشاشات و ایجاد ناامنی در فضای کلان اقتصادی، انتظارات تورمی جامعه افزایش یافت و منجر به جهش 
نرخ ارز و التهاب در بازار دارایی های همسو با دلار شد. با پایان اغتشاشات و بازگشت فضای آرامش به کشور، انتظارات تورمی جامعه 
نیز کاهش یافته و از سوی دیگر با به نتیجه رسیدن اقدامات دولت سیزدهم در راستای مهار تورم، در سال جاری روند نزولی تورم تداوم 
یافته و نرخ تورم سالانه در شهریور ماه به ۳۹.٥ درصد کاهش یافته است. بررسی بازارهای دارایی و مالی نیز حکایت از ثبات نسبی 
آنها دارد. بازار دلار به عنوان یکی از بازارهایی که تقاضای ســفته بازی، نســبت به سایر بازارها در آن بیشتر است در سال جاری ثبات 
نسبی را تجربه کرده است. به تبعیت از نرخ دلار، بازار طلا، سکه و خودرو نیز این ثبات را تجربه کردند و در برخی بازارها همچون 
خودرو، خودروهای خارجی و داخلی با کاهش محسوس قیمت نیز همراه بوده است. به نظر می رسد، اقدامات بنیادین دولت سیزدهم 
در راستای مهار تورم از یک سو و کاهش انتظارات تورمی جامعه به دلیل روند مثبت تعاملات و سیاست های سیاسی و اقتصادی دولت 

از سوی دیگر، آرامش را به بازارهای گوناگون دارایی و مالی بازگردانده است.
نگاهی به بازارهای مختلف در فصل بهار ۱۴۰۲ حاکی از آن اســت که بازارهای مختلف مالی و ســرمایه گذاری از قبیل ارز، طلا و 
سکه، خودرو، مسکن، بورس و... رشدهای قیمتی قابل توجهی را تا اواسط نیمه فصل بهار تجربه کردند اما در ادامه و با توجه به دلایل 

و عوامل مختلف، بخشی از افزایش قیمت و بازدهی ایجادشده را از دست دادند.

  سیاست تثبیت، ترمز رشد دلار را گرفت
با اجرای سیاست های تثبیت اقتصادی توسط فرزین در بانک مرکزی، بازار ارز از روزهای پایانی سال 
گذشته در وضعیت نزولی قرار گرفته و قیمت دلار وارد کریدور ۴۰ هزار تومانی شده بود اما معاملات 
غیررسمی و پشت خطی دلار در تعطیلات سال نو سبب شد دلار در اوایل سال روی قیمت ٥۱ هزار 
تومان نخستین نرخ سال جدید را رقم بزند. با این حال دلار در بازار آزاد در پایان فروردین ماه بازدهی 
منفی ۰.۷۱ درصدی را تجربه کرد و نتوانست در رقابت با سایر بازارها مثبت ظاهر شود. از اردیبهشت 

تا اوایل خرداد قیمت دلار با بازدهی ۰.٥۹ درصدی کمترین رشد قیمت را در بازارهای مالی داشت.
تیر امسال قیمت دلار در بازار آزاد تغییر چندانی نداشت. بهای هر دلار که در پایان بهار سال ۱۴۰۲ 
حدود ۴۹ هزار و ۷۱٥ تومان معامله می شد، در پایان تیر به ۴۸۶۲۰ تومان رسید. این اختلاف به معنای 
آن است که دلار در تیر افت قابل توجهی را تجربه کرد اما بررسی بازدهی قیمت دلار در هفته پایانی 
شهریور نشان می دهد در روز پایانی تابستان ۴۸ هزار و ۷۰۰ هزار تومان قیمت خورد تا تنها ۱.۸ درصد 

بالاتر از نقطه شروع ۱۴۰۲ بایستد.

 v بازگشت قیمت خودرو به دی ماه ۱۴0۱
بازار خودرو که حرکتی افزایشی در پیش گرفته بود، از روزهای پایانی فروردین ماه روند کاهشی را 
تجربه کرد به طوری که شــاخص خودرو با ثبت افت بیش از ۱۷ درصدی در نیم ســال اول ۱۴۰۲ به 
روزهای ابتدای دی ۱۴۰۱ بازگشــت. در این میان خودروهای چینی و مونتاژی که اتفاقاً رشــد قیمت 
بیشــتری را نیز تجربه کرده بودند، با بیشــترین تخلیه حباب مواجه شدند و در این بازه زمانی به طور 
میانگین ۲۳ درصد ارزان تر شدند.بازار خودرو مانند سایر بازارها روندی مشابه را در سال جاری طی کرده 
اســت. بازار خودرو در ایران همواره یکی از بازارهای پرفراز و نشــیب بوده که متأثر از وقایع اقتصادی 
و حتی سیاســی دچار نوســان قیمت و رکود یا تورم می شود. در پایان سال ۱۴۰۱ کارشناسان معتقد 
بودنــد با برنامــه وزارت صمت برای افزایش تولید خودرو و همچنین واردات خودرو، عرضه و تقاضا در 
بازار خودروی ایران به سمت تعادل می رود اما تأکید کارشناسان بر این بود که آنچه بیشترین تأثیر را بر 
قیمت خودرو )در بازار( خواهد داشت، انتظارات تورمی و همچنین قیمت ارز است. بنابراین پیش بینی 
شــد اگر قرار بر رشــد انتظارات تورمی و افزایش قیمت ارز در سال ۱۴۰۲ باشد، منحنی قیمت و بازار 
خودرو نیز روندی صعودی به خود خواهد گرفت اما اگر انتظارات تورمی فروکش کرده و قیمت ارز نیز 
نزولی شــود یا حداقل شــرایطی نسبتاً پایدار را تجربه کند، می توان روزهای آرامی را برای بازار خودرو 
پیش بینی کرد. در کنار ثبات نرخ ارز که کمک زیادی به کاهش التهابات در بازار خودرو کرد، افزایش 
 تولید خودرو توســط ۲ خودروســاز بزرگ کشــور بر کاهش نرخ خودرو در ۶ ماه نخست امسال تأثیر

 بسیار زیادی داشته است.

  سبز و سرخ بازار سرمایه
با ایستادن شاخص بورس در سطح ۲ میلیون و ۱۲۱ هزار و ۱۸۸ واحدی، بازدهی بورس در شهریور 
ماه به مثبت ۹.۴۴ درصد رسید و در ۶ ماه نخست سال جاری نیز رشد ۸ درصدی را تجربه کرد. شاخص 
کل در این ماه ۷ روز نزولی را پشت ســر گذاشــت و در ۱۲ روز صعود کرد و افزایش تراز ۱۸۲ هزار و 
۹۶۳ واحدی را تجربه کرد. شاخص کل هم وزن نیز در آخرین روز کاری شهریور نسبت به آخرین روز 
معاملاتی مرداد ماه ٥۸ هزار و ٥۴۸ واحد بالاتر ایســتاد. بنابراین شــاخص کل هم وزن رشد تراز ۸.۸۳ 

درصدی را در شهریورماه پشت سر گذاشته است.

  بازارهای دلالی از رونق افتاد
بازار مسکن نیز در ماه های اخیر، ریزش های زیادی را تجربه کرد و علاوه بر تسریع روند ساخت وساز، 
ثبات نرخ دلار تأثیر قابل توجهی در تداوم کاهش قیمت مسکن در ۶ ماه نخست سال جاری دارد. بررسی 
تورم نقطه به نقطه این بخش نیز حکایت از روند نزولی این شــاخص در ســال جاری دارد. بررسی های 
مختلف این بازار دارایی نیز نشان می دهد به طور متوسط افت ۳۰ درصدی قیمت مسکن در ۶ ماه اخیر 
به ثبت رسیده است. روند قیمت سکه و طلا نیز به دلیل همبستگی بالا با نرخ دلار، در سال جاری ثبات 
نسبی را تجربه کرده است و حتی می توان گفت این بازار روند نزولی در سال جاری را تجربه کرده است. 
با توجه به بررسی عموم بازارهای مختلف، به نظر می رسد رونق بازارهای سوداگرانه و دلالی از بین رفته 
است و تقاضای سفته بازانه و دلالی در بازارهایی همچون خودرو که باید افراد به عنوان نیاز مصرفی در 

آن وارد شوند، از بین رفته است چراکه نرخ سود بانکی بیش از بازدهی این بازارهاست.

باتوجه به سیاست معاونت امور باغبانی وزارت جهادکشاورزی، باغات و زمین های زراعی 
برای هدفمند شدن در پرداخت یارانه ها و حمایت های دولتی باید شناسنامه دار شوند.

 تأمین ســخت افزار و ادوات کشــاورزی برای بهبود کشــاورزی ضروری است. به 
گفته کارشناسان بخشی از محصولات هنگام برداشت به دلیل فناوری قدیمی ماشین 
آلات کشــاورزی ضایع شده و از بین می رود. به این ترتیب بخش زیادی از محصولات 
کشاورزی تبدیل به ضایعات می شود که می تواند صادر شده و ارزآور باشد. انحصار بازار 
ادوات کشــاورزی در راســتای حمایت از تولید داخل سبب شده تا در این بازار رقابتی 

برای توسعه و ارتقا فناوری و کیفیت وجود نداشته باشد.
حمایت از تولید داخل یکی از ضروریات تولید بوده اما برای پویایی بازار و ایجاد رقابت 
که بستری برای بهبود کیفیت و توسعه است باید روزنه ای برای ورود محصولات باکیفیت 
خارجی وجود داشته باشد.در راستای حمایت از کشاورزان تسهیلات با سود ۴ درصد در 
سال زراعی جدید ۱۴۰۳-۱۴۰۲ افزایش یافته و از ٥۰۰ میلیارد تومان به یک هزار میلیارد 
تومان رسیده است. البته این عدد برای نوسازی و به سازی ادوات کشاورزی همچنان 
کم بوده و به گفته کشاورزان همچنان تراکتورهای دهه ۶۰ فعالیت دارند. به روز نشدن 
فناوری، عملکرد تراکتورهای نو را نیز زیر سوال برده و نارضایتی کشاورزان را منجر شده 

است.وزارت جهاد کشاورزی برای تشویق باغداران به اخذ شناسنامه پرداخت تسهیلات 
را برای باغدارانی که حدنگاری کرده اند در اولویت قرار داده است. به گزارش وزارت جهاد 
کشاورزی، کریم ذوالفقاری، رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی، با بیان 
اینکه باغات شناسنامه دار در اولویت پرداخت تسهیلات مکانیزاسیون کشاورزی در سال 

زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ قرار می گیرند، گفت: با توجه به سیاست معاونت امور باغبانی وزارت 
جهاد کشاورزی که الزاماً باغات برای هدفمند شدن یارانه ها و حمایت های دولتی باید 
شناسنامه دار شوند، پرداخت تسهیلات مکانیزاسیون کشاورزی نیز بر اساس این سیاست 
به باغات اختصاص می یابد.وی با حمایت از این سیاست افزود: پرداخت تسهیلات یارانه دار 

به باغات شناسنامه دار، اقدام درستی است و ما از آن حمایت می کنیم.
ذوالفقاری توســعه فناوری های نوین و نیازهای فناورانه را از اولویت های این مرکز 
در ســال زراعی جدید عنوان و تصریح کرد: از ابتدای امسال تاکنون ۲۰۰ فروند پهپاد 
کشاورزی در این بخش توزیع شده است. از این آمار، ۱۲۰ فروند پهپاد فقط در قالب طرح 
جهش تولید در دیمزارها به بخش کشاورزی ورود پیدا کرده و همکاری و تعامل خوبی 
میان این مرکز، معاونت امور زراعت و ستاد اجرایی فرمان امام )ره( به وجود آورده است.
به گفته وی، استفاده عمومی پهپادهای کشاورزی بیشتر برای مبارزه با آفات است.

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون و صنایع کشاورزی با بیان اینکه بخشی از تسهیلات 
خط اعتباری مکانیزاســیون کشاورزی برای خرید پهپاد اختصاص می یابد، اذعان کرد: 
۸۰ درصد قیمت پهپاد، تســهیلات یارانه دار پرداخت می کنیم و ۲۰ درصد باقی سهم 

خریدار است.

کشاورزان در اولویت دریافت تسهیلات هستند؟

دولت برای مدیریت ناترازی بنزین چه کرد؟
وزارت نفت برای حل مشکل ناترازی بنزین در کشور دو اقدام را 
در دستور کار قرار داده که می توان به اتخاذ سیاست های غیرقیمتی و 
بهره برداری هر چه سریع تر از پالایشگاه های در حال احداث اشاره کرد 
که از جمله راهکارهای پیش بینی شده برای حل این معضل بوده است.

 اکنــون روزانه ۲٥۰ میلیون لیتر فرآورده نفتی در ایران مصرف 
می شــود که با هر تراز جهانی و با هر کشوری مقایسه شود، بسیار 
بالا و ٥ تا ۶ برابر اســتاندارد دنیاست. با وجود آنکه همه بخش های 
کشـور بر لزوم کاهش مصرف انـرژی تأکیـد دارنـد، امـا بـه  دلیـل 
پرداخـت یارانـه بـــالا از سوی دولـت بـرای حامل هـای انـرژی و 

پرداخـت نشدن قیمـت واقعـی ایـن حامل هـا توسـط مصرف کننـدگان، هیچ کـدام از بخش هـا بـه دنبـال بهینه سـازی نیسـتند.از 
همیـن روست کـه نه نیروگاه ها به دنبـال افزایش بازده خـود می رونـد و نـه بخـش صنعـت، فناوری روز را بـه خدمـت می گیـرد 
تـا هزینـه انـرژی خـود را کاهـش دهـد. ایـن موضـوع در مصرف بنزیـن نیـز بـه  شـدت قابل توجه است. بنزیـن کـه بـه  عنـوان 
سـوخت خودروهـای سـواری اسـتفاده می شود، بـه  دلیـل آنکـه با نوع مصرف خودروهـای بـا کیفیـت روز جهـان فاصلـه دارنـد، 
همچنیـن بـه  دلیـل پایین بـودن قیمـت، جـزو پرمصرف ترین حامل هـای انـرژی کشـور اسـت.از سـوی دیگـر، تفـاوت فاحـش 
قیمـت ایـن حامـل انـرژی بـا کشـورهای همسـایه کـه در مـواردی تـا ۸۰ درصـد نیـز بـرآورد می شـود، سبب شـده قاچـاق بـا 
هر هزینـه ای، بـرای برخی افـراد جـذاب و اقتصـادی باشـد. بـه  دلیـل پرداخـت یارانـه بـالا از سوی دولـت بـرای حامل های انـرژی 
در ایـران و پرداخـت نکردن قیمت واقعـی این حامل ها توسـط مصرف کننـدگان، هیـچ کـدام از بخش هـا به دنبـال بهینه سـازی 
نیستند.اکنون سـالانه ۸۰ میلیـارد دلار یارانـه سـوخت در کشـور پرداخـت می شـود و ایـن در شـرایطی اسـت کـه سـال ۱۴۰۱ 
مجمـوع درآمدهـای نفتـی کشـور ۴۳ میلیـارد دلار بـود که ایـن اعـداد نشـان می دهـد ایـران حـدود ۲ برابـر درآمدهـای نفتـی 
خـود را صـرف پرداخـت یارانـه انـرژی کـرده اسـت.تازه ترین ترازنامـه انـرژی کشـور شـدت مصـرف فرآورده هـای نفتـی را ۱.۴ 
برابـر میانگیـن سـرانه مصـرف جهانـی گـزارش می کند. اگر چـه ایـن اعـداد به خودی خود بسـیار بـزرگ هسـتند، امـا زمانـی کـه 
آن را بـا اعـداد بودجـه و عملکـرد آن در سـال ۱۴۰۱ مقایسـه کنیـم، عمـق فاجعـه مشـخص می شـود.جلیل سالاری، مدیرعامل 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز در خردادماه درباره جدی شدن این روند ناترازی هشدار داده و گفته است: مصرف 
روزانه بنزین کشور ۱۱۰ میلیون لیتر است و مصرف و تولید سربه سر شده اند. سالانه بیش از یک میلیون خودرو عرضه می شود و هیچ 
خودرویی هم اسقاط نمی شود، در صورت ادامه این روند، ما به ناترازی بنزین خواهیم رسید و واردکننده خواهیم شد.وی از صدور 
سالانه حدود ۱.۲ میلیون کارت سوخت نوشماره برای خودروهای نو )معادل مصرف ۳.٥ میلیون لیتر بنزین در روز و ظرفیت تولید 
بنزین پالایشــگاه تبریز به تنهایی( خبر داده و ابراز نگرانی کرده اســت: روند کنونی مصرف بنزین را نمی توان با احداث پالایشگاه و 
پتروپالایشگاه و افزایش تولید بنزین مدیریت کرد و در صورت ادامه این روند، ما به ناترازی بنزین خواهیم رسید و واردکننده خواهیم شد.

پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند که یکی از اقدامات دولت 
برای برخط شــدن فعالیت ها محسوب می شود و طبق جدیدترین 
اظهارات رئیس سازمان فناوری اطلاعات، امروزه، این پنجره با ارائه 

صدها خدمت مردم را بی نیاز از تبادلات کاغذی کرده است.
 همراه داشــتن انبوهی از اصل و کپی های مدارک شناســایی 
و هویتی مانند شناســنامه، کارت ملی، اساسنامه، آگهی تغییرات 
شرکت ها و وکالت نامه های اداری همواره یکی از معضلات اصلی انجام 
کارهای اداری به شمار می رود. به همین دلیل در سال های گذشته، 
استقرار پنجره واحد در حوزه های مختلف ازجمله موضوعاتی است 

که مورد توجه دولت مردان قرار گرفته است.هوشمند شدن خدمات دولت، از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم محسوب می شود و 
خدمتی هوشمند محسوب می شود که بدون مراجعه حضوری، به صورت برخط و بدون ارسال هرگونه مدرکی قابل دریافت باشد. در 
این راستا، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات چند ماه زودتر از مهلت قانونی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند را راه اندازی کرد و 

با آغاز پاییز سال ۱۴۰۱، دستگاه ها و سازمان های زیادی به این پنجره متصل و خدمات خود را از این طریق ارائه کردند.
در همین رابطه محمد خوانساری- رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران- در پیام خود به مناسبت سالگرد تاسیس این سازمان، 
اظهار کرده است: سیزدهمین سالگرد تاسیس سازمان فناوری اطلاعات ایران در حالی فرا رسیده است که به واسطه دولت الکترونیکی، 
میلیاردها آمد و رفت مردم به دستگاه های دولتی تبدیل به تراکنش هایی شده اند که در مرکز ملی تبادل اطلاعات مبادله می شوند.وی 
گفته است: امروزه، پنجره ملی خدمات دولت هوشمند با ارائه صدها خدمت، مردم را بی نیاز از تبادلات کاغذی کرده است و سکوهای 
داخلی، هر روز نقش پر رنگ تری را در اقتصاد دیجیتال کشور به خود اختصاص می دهند.خوانساری تشریح کرد: سازمان فناوری 
اطلاعات ایران، امروزه با تنظیم گری در حوزه فناوری اطلاعات از بخش خصوصی فعال در این حوزه حمایت می کند و قادر بوده با 
اثرگذاری بر روی شاخص های توسعه فناوری اطلاعات در استان های سراسر کشور، نقش بسزایی را در کاهش شکاف دیجیتالی ایفا 
کند. امیدوارم زنجیره ارائه خدمات در طول این ۱۳ سال توسط سازمان فناوری اطلاعات ایران، بروز تحولات و پیشبرد کاربری فناوری 
اطلاعات به صورت هر چه گسترده تر در زندگی روزمره مردم را به همراه داشته باشد.گفتنی است عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- ماه گذشته در نخستین جلسه کمیته نظارتی اجرای بند ج تبصره ۷ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ که به هوشمندسازی 
خدمات دولت و راه اندازی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند اختصاص دارد اعلام کرده بود: بر اساس قانون بودجه، همه دستگاه های 
اجرایی کشور که دارای خدمات عمومی هستند، مکلف شدند که سه اقدام را انجام دهند که اتصال دستگاه ها یک مرحله از کار است 
که با پیگیری قابل تقدیر رسانه ها تاکنون بیش از ۹۸ درصد دستگاه ها به این پنجره متصل شدند.او همچنین گفت که قدم بعدی 
ارائه تمام خدمات دســتگاه ها در قالب پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند تا پایان آبان ماه است و همچنین تمام استعلامات بین 
دستگاهی نیز باید تا آذرماه امسال آنی و برخط شود و در نهایت ۲۰ درصد خدمات دستگاه ها هم باید تا دی ماه کاملًا هوشمند شود.

میلیاردها مراجعه مردم به تراکنش  تبدیل شد
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کشاورزی 

عملیات موفق هدایت دکل 
حفاری در کانال دسترسی 

بندر بوشهر 

 محمدعلیزاده -        تغییر کاربری همه اراضی کلاس ١ تا ٤، همچنین تغییر کاربری اراضی کلاس ٥ تحت کشاورزی ، به هر نوع کاربری دیگر ممنوع است.

تغییر کاربری اراضی کلاس ۱ تا ۵ ممنوع است

  در ششمین روز ازهفته دفاع مقدس برگزار گردید 

گلســتان : مومنی - به گزارش روابط عمومی اداره کل 
ورزش وجوانان گلستان -همایش بصیرتی جهاد تبیین 
با حضور مهندس برزمینی مدیــر کل ورزش و جوانان 
استان گلســتان، معاونان اداره کل ، سرهنگ میر عرب 
رضی مسئول بسیج ورزشکاران سپاه نینوا استان گلستان  
و رؤسا و نواب رؤسای هیات های ورزشی استان در دانشگاه 

فرهنگیان واحد پردیس خواهران گرگان برگزار شد . 
حسین امیدیان دبیر جبهه فرهنگی ، اجتماعی انقلاب 
اسلامی استان البرز به عنوان سخنران در همایش فوق 

حضور داشت. 
گفتنی است در این مراسم از رؤسای ایثارگر هیات های 
ورزشی اســتان و مدافعان امنیت کشــور در حوزه های 

زمینی و دریایی تجلیل به عمل آمد .

 جلسه فصلی شورای فرهنگی و  نظارت بهداشتی 
و شرعی بر کشتارگاه صنعتی دام و طیور کوروش 

برگزار شد

گلســتان : مومنی -  به گزارش روابط عمومی اداره کل 
دامپزشکی استان ،بازدید شبانه مدیرکل دامپزشکی استان 
گلستان دکتر علی کاووســی و مسئول دفتر نمایندگی 
ولی فقیه در اداره کل دامپزشکی استان حجت الاسلام 
توحیدی راد در راســتای جلسه فصلی شورای فرهنگی 
کشتارگاه و نظارت بهداشتی و شرعی از روندکشتار و خط 
تولید کشتارگاه صنعتی دام و طیورکوروش و معرفی ناظر 
شرعی این کشتارگاه سه شنبه  1402/07/04  صورت 
گرفت.در این بازدید دکتر کاووسی در راستای شکوفایی 
و بالندگی بخش دامپزشکی و ایجاد نمودن زمینه اجرای 
منویات و توصیه های  رهبر معظم انقلاب که در بیانیه گام 
دوم انقلاب اسلامی مطرح نمودند تاکید نمود که  شورای 
فرهنگی باید  در تمامی کشــتارگاه های استان تشکیل 
گردید.وی در ادامه اظهار داشــت؛در راستای وظایف و 
تحقق اهداف سازمان دامپزشــکی کشور جهت تامین 
فرآورده های خام دامی سالم و لزوم نظارت بر روند تهیه تا 
عرضه این محصولات برای مصرف انسان ، نظارت بر مسائل 
بهداشتی و شرعی کشتار دام و طیور توسط کارشناسان 
این اداره مستقر در کشتارگاه ها در سطح استان از ابتدای 

سال جاری در حال انجام می باشد.
دکتر کاووسی گفت : کلیه اقدامات نظارتی صورت گرفته 
در جهت تامین و ارتقاء بهداشــتی گوشــت سالم است 
که بهسازی وضعیت بهداشتی کشــتارگاه ها به تامین 
گوشت با کیفیت، بسیار کمک می کند بنابراین نظارت 
بر فرآیند کشــتار هم از نظر بهداشــتی و هم شرعی که 
تامین غذای سالم و حلال را در بر دارد، در اولویت کاری 
دامپزشکی استان می باشد.در این بازدید شبانه مسئول 
دفتر نمایندگی ولی فقیه اداره کل دامپزشکی استان در 
جلسه فرهنگی کشتارگاه هدف از تشکیل شورای فرهنگی 
در سطح کشتارگاه های اســتان را تکیه بر ارزش های 
اسلامی و ایجاد وحدت رویه در برنامه ها و فعالیت های 
فرهنگی در قالب شورای فرهنگی عنوان کرد.  در پایان این 
جلسه جناب حجت الاسلام بنی کریم از سوی نماینده ولی 
فقیه در اداره کل دامپزشکی استان به عنوان ناظر شرعی 

کشتارگاه صنعتی دام و طیور کوروش معرفی گردید.

  دیدار اعضای انجمن نمایش خوزستان با مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان

  اعضای انجمن نمایش خوزستان با مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان دیدار و گفتگو کردند.

 اعضای انجمن نمایش استان خوزستان با حضور در اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان با مجید منادی، 
مدیرکل، دیدار و گفتگو کردنددر این دیدار اعضای انجمن 
نمایش به بیان دغدغه ها و دیدگاه های حوزه کاری خود 
پرداختند.مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان 
ضمن قدردانی از فعالیت های انجمن هنرهای نمایشی از 
آن ها خواست که با فعالیت مستمر خود در جهت ارتقای 

کمی و کیفی تئاتر استان تلاش نمایند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر از عملیات موفق هدایت دکل حفاری در کانال دسترسی بندر بوشهر خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی، محمد شکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوری استان بوشهر در توضیح این خبر اظهار کرد: ارتفاع این دکل 112، طول 79 و عرض آن 54 متر است که عملیات هدایت آن با چهار شناور 

یدک کش و 2 قایق طناب گیر انجام شد.
 وی بیان کرد: عملیات راهنمایی و یدک کشی دکل حفاری شرکت پتروگوهر فراساحل کیش در مجموع به مدت هفت ساعت در کانال دسترسی بندر بوشهر انجام شده است.

 مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر با اشاره به آبخور پنج متری دکل حفاری یاد شده، اظهار کرد: این دکل با هدف انجام تعمیرات اساسی در داک یارد شرکت صنایع دریایی ایران )صدرا( در کانال بندر 
بوشهر هدایت شده است.

 شکیبی نسب ادامه داد: این دکل حفاری پس از اتمام تعمیرات اساسی و بروز رسانی و تمدید گواهینامه های دریایی از داک یارد صدرا به مقصد فعالیت خود خروج خواهد کرد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/07/09
شماره : 1494

اما مقایسه شرایط لازم 
برای اراضی قابل کشت با 
شرایط و نیازهای اراضی 

قابل ساخت و ساز و 
سکونت ، نشان می دهد 
محدودیت های مترتب 
بر اراضی قابل کشت از 

نظر حاصلخیزی خاک به 
هیچ وجه به اراضی قابل 
سکونت و ساخت و ساز 
مسکن ، مترتب نیست .

تغییر کاربری اراضی کشــاورزی تهدید جدی امنیت غذایی کشــور بوده که در چند گزارش موضوع را با کارشناســان حوزه های مختلف پیگیری کرده 
است. یکی از گلایه ها در این باره اختصاص یافت زمین های کلاس ۳، 4 و 5 به ساخت مسکن است که قابلیت احیا دارند. »انجمن علوم خاک ایران« درباره 

تهدیدهای این امر بیانیه ای صادر کرده است که می خوانید.

تهدید امنیت غذایی کشور با چراغ سبز قانون
امنیت غذایی بر اساس تعریف وقتی محقق می شود که آحاد جامعه به غذای کافی ، ایمن و مغذی دسترسی فیزیکی ، اقتصادی و اجتماعی داشته باشند 
به نحوی که نیازها و ترجیحات غذایی آنان برای یک زندگی ســالم و فعال پاســخ داده شود. در این تعریف در کنار سه رکن فراهمی ، دسترسی ، سلامت و 
کیفیت ، رکن پایداری نیز نهفته است و اتفاقاً در بین این چهار رکن ، آنچه بیش از سه رکن دیگر مورد بی مهری قرار می گیرد، رکن پایداری است . چرا که 
موضوعات دسترسی ، فراهمی و کیفیت غذا، آثار و تبعات روشن ، آنی و ملموس دارند، به همین دلیل پایش آن ها آسان بوده و تأثیر آن ها بر زندگی روزمره 
مردم کاملًا مشــهود اســت . این موضوع به ویژه در جوامع کمتر توسعه یافته مشهود است ، چرا که آینده نگری و دوراندیشی به عنوان یکی از شواهد توسعه 

یافتگی جوامع شناخته می شود.
از مجموعه فعالیت های مرتبط با امنیت غذایی، "کشاورزی " مهمترین و تأثیرگذارترین فعالیتی است که از مواد اولیه و نهاده های غیرخوراکی ، مواد غذایی 
قابل مصرف انسان و دام را تولید و از این طریق انرژی و پروتئین مورد نیاز انسان را مستقیماً تأمین می نماید. لذا پایداری کشاورزی یکی از مهمترین عوامل 
تضمین پایداری امنیت غذایی است و کشاورزی پایدار در گرو کمیت و کیفیت منابع پایه آب و خاک است . در کنار محدودیت شدید منابع آب کشور که 
به طور روشن بخش کشاورزی کشور را متأثر نموده است ، وضعیت منابع خاک حاصلخیز نیز بحرانی بوده و در شرایط خطرناک قرار دارد. با توجه به مستندات 
موجود داخلی و بین المللی، اراضی قابل کشــت ایران حداکثر 5 / 1٨ میلیون هکتار اســت که از این مقدار، با توجه به محدودیت های موجود، ســالانه بین 

15-14 میلیون هکتار زیر کشت انواع محصولات می رود.
 این یعنی غذای جمعیت در حال رشد کشور از اراضی محدود با وسعت کمتر از 10 درصد مساحت کشور تولید می شود. بدین ترتیب سرانه اراضی قابل 
کشت در ایران 0/1٨ هکتار است در حالی که میانگین سرانه زمین کشاورزی در دنیا 0/2 هکتار است . شواهد نشان می دهد با توجه محدودیت های مستقیم 
کیفیت منابع خاک و محدودیت های غیر مستقیم مانند شرایط آبّ و اقلیم ، توسعه افقی اراضی قابل کشت کشور تقریباً امکانپذیر نیست . معنی و مفهوم این 
عبارت این است که کشور ما برای تولید حداکثری و البته پایدار محصولات غذایی مورد نیاز آحاد جامعه ، باید از منابع خاک حاصلخیز محدود خود حفاظت 
نموده و از این منبع با مدیریت صحیح بر مبنای ظرفیت های بوم شناختی بهره برداری نماید. لذا لازم است اولاً در راستای ارتقا بهره وری منابع خاک، با توجه 
به شاخص های پایداری ، تولید به ازا واحد سطح اراضی تحت کشت را به ویژه با تمرکز بر محصولات راهبردی ، تا سطح ظرفیت اراضی افزایش داد. از سوی 
دیگر، موضوع بسیار ضروری اینکه باید با حفاظت کمی و کیفی منابع خاک کشاورزی ، اجازه نداد حتی یک متر مربع از این ظرفیت محدود خاک حاصلخیز 

کشور به هیچ وجه و با هیچ توجیهی از چرخه تولید خارج شود.
طبعاً در کنار امنیت غذایی، یکی دیگر از وظایف دولت ها تســهیل دسترســی آحاد جامعه به مســکن است . لذا وضع قوانین و مقررات لازم برای تأمین 

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی گفت: به علت مشکلات و چالش های ارزی که بین وزارت 
جهاد و بانک مرکزی به وجود آمد واردات گوشــت قرمز کند و متوقف شــد. اما این فرآیند 

مجددا به جریان افتاده است.
 علیرضا پیمان پاک در پاسخ به این سوال که آیا واردات گوشت قرمز می تواند بازار داخل 
را تنظیم کند؟ گفت: تأمین گوشــت قرمز به عنــوان یکی از محورهای فعالیت وزارت جهاد 
کشاورزی در چند مسیر دنبال می شود. یکی از این مسیرها که بر روی آن نیز تمرکز داریم 
بحث تقویت تولید داخل و تأمین به موقع نهاده ها اســت که در این راســتا در تأمین ذرت، 
کنجاله سویا و همچنین ترمیم زنجیره های تولید یعنی واردات دام پایه پرواری اقدامات خوبی 

از هفته های گذشته انجام شده و همچنان ادامه دارد.
وی با بیان اینکه ســال گذشــته به واسطه تغییرات نرخ ارز و حذف ارز ترجیحی زنجیره 
حوزه دام و طیور کمی آسیب دید، اظهار کرد: تولید قراردادی و افزایش ظرفیت تولید گوشت 
قرمز به عنوان محورهای اصلی در حوزه کاری وزارت جهاد دنبال می شود که تقریباً سه الی 

چهار هفته آینده هم اولین نتایج این فرآیند مشخص می شود.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: در کنار این موضوع به عنوان یک راهکار موقت، 
برای اینکه بتوانیم تنظیم بازار را هم دنبال کنیم واردات مقداری گوشــت گرم و منجمد نیز 
انجام می شود.به گفته وی، سالانه به طور میانگین 100 هزار تن گوشت منجمد وارد کشور 

می کردیم، اما طی ماه های پایانی ســال گذشته و ماه های ابتدایی امسال به علت مشکلات و 
چالش های ارزی که بین وزارت جهاد و بانک مرکزی به وجود آمد این واردات کند و متوقف 

شد. اما این فرآیند مجدداً به جریان افتاده است.
پیمان پاک که در یک برنامه رادیویی صحبت می کرد، تصریح کرد: کمبود عرضه گوشت 
منجمد برای حوزه صنف و صنعت منجر به این شد که تقاضای صنایع به سمت گوشت گرم 

حرکت کند و بازار از تعادل خارج شود. اما در حال حاضر این تقاضا با واردات تأمین شده است.
وی عنوان کرد: واردات نهاده های دامی را افزایش دادیم. طی سه چهار ماه گذشته حجم 
واردات ذرت، هم کنجاله سویا و هم در حوزه واردات گوشت گرم افزایش یافت و تا چند ماه 
آینده تا زمانی که در تولید گوشت قرمز داخلی به پایداری برسیم این روند ادامه دارد. به محض 

اینکه زنجیره های تولید داخل ترمیم شود واردات را کند یا متوقف می کنیم.
وی افزود: هدف این است که بتوانیم یک توازنی میان تولید و تنظیم بازار ایجاد کنیم تا 
هم معیشت مردم به نوعی آسیب نبیند و هم کالا به وفور در دسترس باشد. همچنین تولید 

نیز تقویت شود.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در ادامه گفت: سال های گذشته این مشکل را داشتیم که 
برخی از کشتی هایمان ماه ها معطل پرداخت ارز بودند که هم کیفیت نهاده ها کاهش می یافت 
و هم دموراژهای ســنگین می خورد. اما با هماهنگی که بین بانک مرکزی و وزارت جهاد به 
وجود آمده این زمان بسیار کوتاه شده است. همچنین مطالبات واردکننده ها نیز پرداخت شد. 
منابع جدیدی که آزاد شده هم در حوزه کالاهای اساسی خواهد بود. این موضوع به ما امید 
می دهد که پایداری در تأمین ارز طی ماه های آتی خواهیم داشت و این پایداری در تأمین ارز 
یعنی استمرار واردات نهاده ها و واردات کالای با کیفیت و مهم تر از همه ترخیص به موقع و 

عدم ماندگاری و رسوب کالاها در گمرکات و لنگرگاه ها.

زمین ، نقدینگی و یا تســهیل ساخت و ساز مسکن از طرف مراکز قانون گذاری و 
دولت ها، امری پذیرفته شده و ممدوح است . اما مقایسه شرایط لازم برای اراضی 
قابل کشت با شرایط و نیازهای اراضی قابل ساخت و ساز و سکونت ، نشان می دهد 
محدودیت های مترتب بر اراضی قابل کشت از نظر حاصلخیزی خاک به هیچ وجه 
به اراضی قابل سکونت و ساخت و ساز مسکن ، مترتب نیست . لذا در یک نگاه علمی 
و آینده نگرانه و با در نظر گرفتن مصالح ملی که متضمن مصالح آحاد جامعه در 
دراز مدت است ، در کشوری با محدودیت شدید اراضی قابل کشت و فراوانی اراضی 
غیرقابل کشت ، نباید اراضی که به هر نحو قابلیت کشاورزی و تولید دارند، به امر 
مسکن اختصاص یابند. این در حالی است که متأسفانه در تبصره 2 ماده 9 "قانون 
جهش تولید مسکن" مصوب 1400/05/17 مجلس شورای اسلامی ، فقط اراضی 
کشــاورزی حاصلخیز )درجه 1 و 2( از قاعده تأمین اراضی برای مسکن مستثنی 
شده اند. برای درک درست آنچه عملاً با این مصوبه اتفاق می افتد باید بدانیم اراضی 
با توجه به وضعیت محدودیت ها برای کشت و کار، از نظر قابلیت کشاورزی به ٦ 
کلاس طبقه بندی می شوند که اراضی کلاس یک به عنوان اراضی فاقد محدودیت 
و اراضی کلاس ٦ با بیش ترین محدودیت هســتند. بر اساس همین طبقه بندی ، 
اراضی کلاس یک تا 5 اراضی با قابلیت کشاورزی خیلی خوب تا ضعیف هستند، 
این بدان معنی اســت که در اراضی کلاس 2 تا 5، با رفع محدویت ها و مدیریت 
صحیح می توان حداکثر بهره برداری را از این اراضی داشت . فقط در اراضی کلاس ٦ 
محدودیت ها به نحوی است که رفع آن ها با روش های رایج مقرون به صرفه نبوده و 
به همین دلیل به عنوان اراضی قابل کشت شناخته نمی شوند. بنابراین روشن است 
که متن تبصره 2 ماده 9 قانون مذکور خارج از مبانی و اصول علمی ، اراضی کلاس 
۳ تا 5، که  در دنیا به عنوان قابل  کشت  شناخته  می شوند را از چرخه  تولید خارج 
می نماید. اما با درک توزیع  سطوح اراضی  با کلاس مختلف  در ایران، عمق  فاجعه  از 
این  هم  فراتر می رود. بر اساس مجموعه  مطالعات خاک انجام شده در کشور، وسعت  
اراضی  کلاس یک  کشور کمتر از 1/2 میلیون هکتار )حدود ٦ درصد از اراضی  قابل  
کشت ( و اراضی  کلاس 2 حدود 4 میلیون هکتار )21 درصد از اراضی  قابل  کشت ( 
است . این  بدین  معنی  است  که  بیش  از 70 درصد اراضی  قابل  کشت  کشور که  تبعاً 
سهم قابل توجهی در تولید محصولات کشاورزی دارند، در محدوده کلاس های ۳ 
تا ٦ قرار می گیرند. بنابراین قابل پیش بینی است که در اجرای قانون جهش تولید 
مسکن ، بخش قابل توجهی از اراضی که اکنون در چرخه تولید محصولات کشاورزی 
 قرار دارند، در معرض تغییر کاربری قانونی به مســکن قرار خواهند گرفت و این

 یعنی تهدید امنیت غذایی.
تأســف بار تر اینکه در ماده 51 لایحه پیشنهادی برنامه هفتم ، »بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی مکلف شده است در روستاهای بالای پنجاه خانوار، متناسب با بعد 
خانوار و تبصره )2( ماده )9( قانون جهش تولید مســکن ، جهت ســاخت مسکن 
خودمالکی روستایی با ایجاد زیر ساخت های لازم و بازنگری در محدوده طرح های 
هادی روستایی مناطق فاقد زمین و تصویب در مراجع مربوطه ، اقدام به واگذاری 
زمین به متقاضیان واجد شرایط نماید«. این در حالی است که بر اساس مطالعه 
تعداد 124٦ شــهر توسط سازمان امور اراضی در ســال 1۳9٦، مساحت حریم 
شــهرهای کشور ۳٨ / 4 برابر محدوده شهرها است که بیش از دو برابر استاندارد 
تعیین شده در مصوبه شورای عالی معماری و شهرسازی کشور است . توسعه بی رویه 
طرح های هادی روستایی نیز خود عامل مهم دیگر تغییر کاربری اراضی کشاورزی 
است . مجموع مساحت طرح های هادی روستاهای بیش از 20 خانوار در سه استان 
شمالی کشور 2٨7000 هکتار است که 150000 هکتار آن اراضی کشاورزی بوده 
و به این ترتیب از شمول قانون حفظ کاربری اراضی خارج گردیده است . متأسفانه 
از 400 هزار هکتار شالیزار در شمال کشور، حدود 1۳0 هزار هکتار آن داخل بافت 

طرح های هادی واقع و زمینه تغییر کاربری آن ها فراهم شده است .
در جای دیگر در بند ت ماده 50 لایحه پیشنهادی برنامه هفتم ، به وزارت راه 
و شهر سازی اجازه داده شده تا از طریق توافق با مالکین اراضی غیر دولتی فاقد 
کاربری مسکونی با رعایت ماده )٨( قانون جهش تولید مسکن نسبت به تأمین زمین 
برای اجرای طرح های حمایتی ســاخت مسکن و یا احداث شهرک های مسکونی 
توســط بخش خصوصی با رعایت ضوابط وزارت راه و شهرســازی اعم از رعایت 
سرانه های شهری و تأمین خدمات زیر بنایی و روبنایی مورد نیاز و همچنین سایر 
قوانین و مقررات اقدام نماید. قطعاً این بند در صورت تصویب زمینه تغییر کاربری 
اراضی دارای پتانســیل کشاورزی را بیش از پیش فراهم خواهد نمود و تهدیدی 

برای امنیت غذایی کشور است .

افزایش بهره وری آب در کشاورزی با اجرای کشت هوشمند

علت توقف واردات گوشت قرمز اعلام شد

ایران چاره ای جز اجرای کشــاورزی هوشــمند برای افزایش 
بهره وری آب با توجه به پدیده خشکسالی و بروز کم آبی در سال های 

پیش رو ندارد.
بخش کشــاورزی بیشــترین آب مصرفی را در کشور به خود 
اختصاص می دهد. هدر رفت در این بخش بیش از 90 درصد بوده و 
این امر منجر به حفر چاه های غیرقانونی و کاهش سطح آب سفره های 
زیرزمینی شده است. با وجود مصرف بالای آب در بخش کشاورزی 
مرغوبیت خاک های مناطق مختلف کاهش یافته و در حال حاضر 

کمبود آب و گسترش بیابان ها تهدید جدی کشور به شمار می رود.
در راستای کاهش مصرف آب تدابیری در برنامه هفتم توسعه دیده شده و قرار است با روش های نوین آبیاری جلوی هدر رفت 
آب را در حوزه کشاورزی گرفته شود. معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی بر اجرای کشاورزی هوشمند برای افزایش بهره وری 
آب با توجه به پدیده خشکسالی و بروز کم آبی در سال های پیش رو تاکید کرد و گفت: تعامل معاونت آب و خاک با معاونت آب و 
آبفای وزارت نیرو در سطح قابل قبولی قرار دارد و در جلسات ماهانه با معاونت وزارت نیرو بحث تحویل حجمی، نصب کنتورهای 

هوشمند و سایر موضوعات مرتبط با بخش کشاورزی پیگیری می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، صفدر نیازی شهرکی در دیدار و گفت وگو با مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره مجمع خبرگان 
کشاورزی، با بیان این که برای حل مشکلات کشاورزان برای تحویل حجمی آب در حوزه وظایف وزارت نیرو، مقرر شده نشستی با 
حضور وزرای جهاد کشاورزی و نیرو برگزار شود، افزود: خشکی و خشکسالی اجتناب ناپذیر است و با فرض صرفه جویی در مصرف 
آب، 10 ســال آینده با بی آبی و کم آبی مواجه خواهیم بود، بنابراین باید با اجرای کشــاورزی هوشمند به سمت روش های افزایش 

بهره وری آب حرکت کنیم.
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به این که بر اساس آخرین آمارها، بیش از 500 هزار چاه غیرمجاز در کشور 
وجود دارد، گفت: کشاورزانی که دارای پروانه بهره برداری هستند و قانونا از منابع آب زیرزمینی بهره مند می شوند در مقایسه با حفر 

کنندگان چاه های غیرمجاز مورد اجحاف قرار گرفته اند.

در جنگی که اکنون اقلیم برای سرزمین ها ایجاد کرده است با 
نقش آفرینی و مشارکت مردم در طرح مردمی کاشت یک میلیارد 

درخت می توان پوشش گیاهی را برای نسل بعدی حفظ کرد.
صیانت از منابع طبیعی مســؤولیت اجتماعی اســت که بر 
عهــده جامعه اعم از افراد، نهادهای دولتی و غیردولتی اســت. 
سیاســت گذاری با مجموعه دولت ها بــوده اما هنگام اجرا باید 
بخش خصوصــی با نهادهای دولتی همراهی کنند. در این بین 
مردم می توانند نقش پررنگی داشته باشند. در طرح کاشت یک 
میلیارد درخت از سوی وزارت جهاد کشاورزی بخش اعظمی از کار بر عهده مردم بوده تا موفقیت پروژه با درصد خطای کمتری 
همراه باشــد. عباســعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: وظیفه داریم منابع طبیعی را با مردم و 
برای مردم حفظ کنیم و این نعمت و امکاناتی که امروز در اختیار سازمان قرار دارد و از گذشتگان به دست ما رسیده است باید 

به بهترین شکل به نسل آینده منتقل شود.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی تصریح کرد: موظف هســتیم با تحولات اقلیمی که در جهان و ایران دامنگیر نســل های حال و 
آینده می شــود منابع طبیعی را به ســمتی هدایت کنیم که نخست پوشــش گیاهی موجود حفظ شده و سپس ارتقای کمی و 

کیفی این منابع دنبال شود.
رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور خاطرنشان کرد: منشور سازمان منابع طبیعی حکم می کند مشکلات بین 
مردم و منابع طبیعی حل شود و حفظ منابع طبیعی و پوشش گیاهی کشور وظیفه اصلی ما در سازمان منابع طبیعی است اما 
در کنار آن وظیفه خود می دانیم با در نظر گرفتن حداقل خســارت به طبیعت، شــرایطی را فراهم آوریم تا مردم و بهره برداران 

بتوانند حداکثر انتفاع را از منابع طبیعی ببرند.
این مقام مسؤول دولتی اعلام کرد: به عنوان یک جنگلبان و حافظ سرسبزی کشور، مطمئن هستم در جنگی که اکنون اقلیم 
برای سرزمین ما ایجاد کرده است با نقش آفرینی و مشارکت مردم در طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت می توان پوشش 

گیاهی شادابی را برای نسل بعدی کشور به یادگار گذاشت.

نقش اصلی مردم در اجرای طرح کاشت یک میلیارد درخت
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۲۴ هزار و ۵۶ زائر پاکستانی 
در مواکب خراسان جنوبی 
پذیرایی شدند

بیرجند- قربانی راد- مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان جنوبی گفت: ۲۴ هزار و ۵۶ زائر پاکستانی تاکنون در مواکب استان پذیرایی شدند که بیشترین تعداد مربوط به موکب امامزاده سیدعلی نهبندان 
بوده است.حجت الاسلام پرویز بخشی پور در جمع خبرنگاران اظهار داشت: با توجه به اینکه خراسان جنوبی معبری برای زائران اربعین و حرم رضوی به ویژه زائران پاکستانی است مواکبی برای پذیرایی و 
اسکان زائران در استان تعیین شده است.مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان جنوبی ادامه داد: در این راستا پنج موکب اربعین حسینی جهت میزبانی از زائران پاکستانی حضرت اباعبدالله)ع( و حضرت رضا)ع( 

در مزار سید علی نهبندان، امامزادگان باقریه بیرجند، مسجد ابوالفضل )ع( نهبندان، امام زاده زید بن محمد قاین و مسجدجامع مقدس خضری دشت بیاض برپا شده است.
وی با بیان اینکه ۲۴ هزار و ۵۶ زائر پاکستانی تاکنون در مواکب خراسان جنوبی پذیرایی شدند افزود: بیشترین تعداد مربوط به موکب امامزاده سیدعلی نهبندان بوده که در این موکب ۶ هزار و ۳۵۳ زائر 
پاکستانی مورد پذیرایی قرار گرفتند.بخشی پور گفت: در موکب الزهرا قاین پنج هزار و ۲۱۲ زائر پاکستانی، امامزاده زید قاین سه هزار و ۹۸۲ زائر پاکستانی، امامزادگان باقریه بیرجند ۸۸۷ زائر، مسجد جامع 
خضری دشت بیاض پنج هزار و ۱۰۰ زائر و مسجد حضرت ابوالفضل نهبندان ۲هزار و ۵۲۲ زائر پاکستانی پذیرایی شدند.مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراسان جنوبی عنوان کرد: در این راستا ۳۸۴ اتوبوس از 

زائران پاکستانی در مواکب خراسان جنوبی توقف کردند و به ۳۶۱ زائر پاکستانی خدمات اسکان ارائه شده است.

الهام صالح      |           بر اساس آخرین گزارش شرکت برق حرارتی از روند پروژه های نیروگاهی صنایع، هم اکنون ۱۸ نیروگاه بخش صنعت وارد 
مرحله ساخت شده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/07/09
شماره : 1494

   فرمانده یگان حفاظت منابع آبزی شیلات 
پایگاه آشوراده بندرترکمن به عنوان دریایی 

نمونه برگزیده شد

گلســتان : مومنی - به گزارش روابط عمومی  
سازمان بنادر ودریا نوردی استان گلستان ،  در مراسم 
گرامیداشت روز جهانی دریانوردی که با حضور بذر 
پاش، وزیر راه و شهرســازی، صفایی، مدیر عامل 
سازمان بنادر و دریانوردی و سایر ارگان های دریایی 
کشور در تهران برگزار شد *محافظ مجید استارمی*  
، فرمانده یگان حفاظت منابع آبزی شیلات پایگاه 
آشوراده بندرترکمن به عنوان دریایی نمونه در سال 

۱۴۰۲ برگزیده شد.

میــراث  وزیــر  نماینــده  بازدیــد   
فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی از میراث 

صنعتی مسجدسلیمان

نماینده وزیر میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع 
دســتی در یک سفر یک روزه وارد مسجدسلیمان 
شد و از میراث فرهنگی و صنعتی مسجدسلیمان 
بازدیــد به عمل آورد.رضا ســامه نماینــده وزیر و 
مدیرکل امــور پایگاه های ملــی و جهانی وزارت 
میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی و هیات 
همراه از طرح موزه نفت مسجدسلیمان، چاه شماره 
یک و چشــمه های نفتی سی برنج بازدید نمودند 
و با توضیحات ارائه  شــده با این میراث ارزشــمند 
آشنا شــدند. وی با برگزاری یک نشست مشترک 
درخصوص همکاری و تعامل موزه نفت و پایگاه تازه 
تأسیس منظر فرهنگی و صنعتی مسجدسلیمان 

بحث و تبادل نظر صورت گرفت.
لازم به ذکر است طرح موزه نفت مسجدسلیمان 
در ســال ۱۳۸۳ در هیات مدیره شرکت ملی نفت 
ایران تصویب و برای آن احداث ساختمان مرکزی 
به وســعت ۳۵۰۰ متر مربع درنظر گرفته شد که 
عملیات ســاخت آن دو بار در دهه های۸۰ و ۹۰  
به علت محدودیت منابع مالی متوقف شد. تا اینکه 
چندی پیش با واگذاری مسئولیت موزه ها به مناطق 
نفتخیز جنوب، اعتباری برای این طرح منظور شد که 
با دستور مدیرعامل مناطق نفتخیز تکمیل این پروژه 
به شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
محول گردید و این شــرکت با انجام برنامه ریزی و 
تعریف چندین زیرپروژه با هدف تکمیل فاز نخست 
طرح، عملیات اجرایی آنرا به مناقصه گذاشته است.

  احتمال اوج گیری استفاده جهانی از نفت
 آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد که استفاده 
جهانی از نفت احتمالاً در این دهه به اوج می رسد.

به گزارش از وبگاه The Hill، بر اســاس تحلیل 
به روزشــده آژانس بین المللی انرژی )IEA(، انتشار 
گازهای گلخانه ای و تقاضای جهانی برای سوخت های 
فسیلی احتمالاً در این دهه به اوج خود می رسد، به 
همین دلیل باید اقدامات بیشتری برای جلوگیری 

از تغییرات اقلیمی ویرانگر انجام شود.
در این گزارش آمده اســت: ســرعت گسترش 
فناوری های اصلی انرژی پاک به این معنی اســت 
کــه آژانس بین المللی انــرژی پیش بینی می کند 
تقاضا برای زغال ســنگ، نفت و گاز طبیعی حتی 
بدون سیاســت های جدید اقلیمی در این دهه به 
اوج خود خواهد رسید.بر اساس این گزارش، بیشتر 
این تغییر در مصرف نوع سوخت و افزایش استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر به دلیل تهاجم روسیه به 
اوکراین بود که کشورهای اروپایی را مجبور کرد به 
سرعت از گاز طبیعی فاصله بگیرند و از منابع انرژی 
جایگزین اســتفاده کنند.آژانس بین المللی انرژی 
پیش بینی می کند ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر 
جهانی تا سال ۲۰۳۰ میلادی تقریباً سه برابر شده 
و به ۱۱ هزار گیگاوات برسد. همچنین انتشار متان 
به یک چهارم سطح فعلی کاهش  یابد، یعنی به حدود 

۳۰ مگاتنُ در سال برسد.

در صورت عدم احداث، 
تأمین برق این صنایع در 

شرایط کمبود برق، در 
اولویت طرح های مدیریت 

مصرف برق وزارت نیرو 
قرار می گیرد.

صنایع بزرگ و احتیاج به احداث نیروگاه؟

شیرین سازی ۵۰۲ هزار مترمکعب آب دریا در شبانه روز

واگذاری سهام کشتیرانی و پالایشگاه ها در اولویت کار دولت قرار گرفت

معاون راهبردی و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور از برنامه ریزی 
برای داخلی ســازی تجهیزات شیرین سازی آب با کمک شــرکت های دانش بنیان خبر داد و 
گفت: هم اکنون در شــبانه روز ۵۰۲ هزار مترمکعب آب دریا شیرین ســازی شده و در اختیار 

مردم قرار می گیرد.
هاشــم امینیافزود: بحث شیرین سازی آب به عنوان یکی از سیاست هایی که در یک دهه 
گذشته توسط وزارت نیرو برای تأمین آب شرب و بهداشت به خصوص در نوار ساحلی کشور 

اجرایی شده است و هنوز ادامه دارد.
وی ادامه داد: این موضوع در دولت سیزدهم اوج گرفته و با توجه به تأکیدی که شخص 

وزیر نیرو داشت قراردادهای جدیدی در این باره منعقد شده است.
معاون آبفای کشور خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۸۰ قرارداد آب شیرین کن در سطح کشور 

داریم که حدود ۵۰۲ هزار مترمکعب بر شبانه روز آب کیفی را در اختیار مردم قرار می دهد.
امینی گفت: عمده این ۵۰۲ هزار مترمکعب در استان های هرمزگان، سیستان و بلوچستان، 

بوشهر و خوزستان است و به صورت موردی در برخی استان های دیگر هم داریم.
وی ادامه داد: بیشترین حجم آبی که استفاده می شود از آب دریا است.

معاون آبفای کشور خاطرنشان کرد: سیاست وزارت نیرو این است که انتقال آب از دریا به 

فلات مرکزی را سرعت دهد که اکنون سرعت گرفته و انتقال به بخشی از استان های هرمزگان، 
کرمان، یزد و اصفهان در حال انجام است.

امینی گفت: بخش دیگری هم انتقال آب دریای عمان در قالب شیرین سازی در حال انجام 
برای انتقال آب به سیستان، خراسان جنوبی و خراسان رضوی است .

وی ادامه داد: این شیرین سازی ۵۰۲ هزارمترمکعبی برای جمعیتی حدود ۲ میلیون ۳۰۰ 
هزار نفر انجام و توزیع می شود.

معاون آبفای کشــور افزود: علاوه برآن ۲۰ قرارداد شیرین ســازی آب داریم که برای ۷۷۷ 
هزار نفر اجرایی می شود.

به گفته وی، با عملیاتی شدن این ۲۰ قرارداد ۱۴۳ هزار مترمکعب به ظرفیت قبلی اضافه 
خواهد شد.امینی روش شیرین سازی را از طریق اسموز معکوس و روش های علمی دیگر دانست 

که فعلًا تجهیزات آن از خارج کشور تأمین می شود.
معاون آبفای کشور از تلاش برای داخلی سازی تجهیزات شیرین سازی با کمک شرکت های 

دانش بنیان خبر داد و گفت: مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو متولی این امر خواهد بود.

 معاون اول رئیس جمهور مصوبه هیأت وزیران مربوط به پرداخت بدهی دولت به سازمان 
تأمیــن اجتماعی از طریق واگذاری بخشــی از ســهام دولت در تعدادی از شــرکت ها را به 

دستگاه های ذی ربط ابلاغ کرد.
 محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور مصوبه هیأت وزیران در راســتای اجرای جزء یک 
بند »د« تبصره ۱۹ ماده واحده قانون بودجه ۱۴۰۲ را به دستگاه های مربوطه شامل وزارت 
خانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی، نیرو و نفت و 

همچنین سازمان های تأمین اجتماعی، برنامه و بودجه و خصوصی سازی ابلاغ کرد.
طبق این تبصره از قانون بودجه امســال دولت موظف است به منظور تأدیه بدهی قطعی 
حسابرســی شده خود به سازمان تأمین اجتماعی حداقل ۷۰ هزار میلیارد تومان از روشهای 
تهاتر یا واگذاری ســهام، واگذاری نفت خام و میعانات گازی و یا تضمین اصل و ســود اوراق 

مالی اسلامی منتشرشده سازمان مذکور با سررسید تا ۵ سال اقدام کند.
لذا بر اساس مصوبه هیأت وزیران ابلاغی به دستگاه های ذی ربط، باقی مانده سهام متعلق 
به دولت در شــرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران )حدود ۱۷ درصد( به سازمان تأمین 
اجتماعی واگذار می شود. در صورت عدم تکافوی ارزش سهام مذکور بخشی از سهام متعلق 
به دولت در شرکتهای پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند و پالایش نفت کرمانشاه پس از 

تصویب هیئت واگذاری برای موضوع تخصیص می یابد.
در بنــد ۲ مصوبه هیــأت وزیران آمده: »قیمت نهایی ســهام و تعیین تکلیف بدهی ها و 

دارایی های شرکت های موضوع این تصویب نامه مطابق آیین نامه اجرایی شیوه های قیمت گذاری 
بنگاه ها و نحوه اعمال شیوه های مذکور در همین چهارچوب مصوب ۱۳۸۷ شورای عالی اجرای 
سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی با تصویب هیأت واگذاری تعیین می 
شود. سازمان خصوصی سازی موظف است پس از ابلاغ این تصویب نامه قیمت سهام شرکت های 

یاد شده را مطابق آیین نامه مذکور برای تصویب به هیأت واگذاری ارائه کند.«
همچنین طبق بند ۳ این تصویب نامه، سازمان خصوصی سازی مجاز است مفاد تبصره ۳ 

ماده ۲۰ قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی را برای بند 
یک این تصویب نامه اجرا کند.

بر این اســاس از تاریخ انعقاد قرارداد قطعی، واگذاری حقوق مالکانه ســهام شرکت های 
یادشده به سازمان تأمین اجتماعی تعلق می گیرد و سازمان خصوصی سازی و سازمان تأمین 
اجتماعی مکلفند بلافاصله اقدامات مربوط به نقل و انتقال سهام به نام سازمان تأمین اجتماعی 

را انجام دهند تا زمان انعقاد قرارداد حقوق یاد شده متعلق به دولت است.
مطابق قســمت اخیر بند »د« تبصره ۱۹ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور دستگاه 
دریافت کننده سهام مکلف است پس از دریافت سهام و فروش آن وجوه حاصله را به خزانه 
داری کل کشور واریز و به مصارف مندرج در بند مذکور برساند. همچنین نقل و انتقال سهام 
موضوع این تصویب نامه از مالیات نقل و انتقال سهام معاف می باشد. سایر هزینه های مترتب 

بر واگذاری بر عهده انتقال گیرنده است.
بدهی های مرتبط با احداث پالایش نفت امام خمینی )ره( شــازند به مبلغ ۸۷۸ میلیون 
یورو همزمان با واگذاری و متناســب با میزان واگذاری به انتقال گیرنده منتقل می شــود و 

جابه جایی تضامین صورت می پذیرد.
در صورت واگذاری سهام شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت )شرکت مادرتخصصی ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران( سازمان تأمین اجتماعی مکلف به رعایت نظامات و 

مقررات نهادهای بالادستی مزبور است.

ماجرای ملزم شدن صنایع بزرگ به ساخت نیروگاه خودتامین از جمله مسائل مهمی است که به دوره حاضر اختصاص ندارد 
و برای نخستین بار در نیمه دهه هشتاد شمسی مطرح شد.

با اینکه مجلس و دولت در آن زمان نیز پیگیر ساخت نیروگاه توسط صنایع بزرگ و انرژی بر بودند، اما برق ارزان و عدم الزام 
قانونی ســبب شد تا پس از یک دوره نیروگاه ســازی صنایع در دهه ۸۰، صنعت دیگر رقبتی برای ساخت واحدهای نیروگاهی از 

خود نشان ندهد.
اتفاقی که ســبب شــد تا روند ناترازی میان تولید و مصرف برق کشــور تشدید شده و مشکلات جدی برای صنعت برق کشور 
ایجاد شــود. با این وجود در ســال ۱۴۰۰ و همزمان با شروع فعالیت دولت سیزدهم بار دیگر دولت بزرگترین مصرف کننده برق 

کشور یعنی صنایع انرژی بر را ملزم به ساخت واحدهای نیروگاهی کرد و با تصویب قانون مانع زدایی 
از صنعت برق توسط مجلس شورای اسلامی این روند تسهیل یافت.

بر اساس اعلام وزارت نیرو، این اتفاق موجب شد تا در تاریخ ۱۹ مهر سال ۱۴۰۰ و بلافاصله پس 
از استقرار دولت سیزدهم علی اکبر محرابیان و سیدرضا فاطمی امین وزرای نیرو و صمت در قالب 
امضای تفاهم نامه ای احداث ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن 
را در دســتور کار قرار دهند.توضیح بیشــتر اینکه بر اساس ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت برق، 
صنایــع انرژی بر با هماهنگی وزارت صنعت، معدن و تجــارت و وزارت نیرو مکلفند، حداقل ۹۰۰۰ 
مگاوات نیروگاه حرارتی با بازدهی حداقل ۵۵ درصد و ۱۰۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر و پاک تا 
پایان سال ۱۴۰۴ از محل منابع داخلی صنایع مذکور احداث کنند. در صورت عدم احداث، تأمین برق 
این صنایع در شرایط کمبود برق، در اولویت طرح های مدیریت مصرف برق وزارت نیرو قرار می گیرد.

  جزئیات پیشرفت برنامه الزام صنایع به ساخت نیروگاه
پس از امضای این تفاهم نامه، بررسی هایی به منظور جزئیات ساخت تک تک واحدهای نیروگاهی 
زیرمجموعه در دســتور کار قرار گرفت و ۳ ماه بعد یعنی در تاریخ ۲ بهمن ماه ســال ۱۴۰۰، اولین 

قرارداد تفاهم نامه وزارت نیرو و وزارت صمت منعقد شد.
بر اساس آخرین گزارش شرکت برق حرارتی از روند پروژه های نیروگاهی صنایع، هم اکنون ۱۸ 
نیروگاه بخش صنعت وارد مرحله ساخت شده و از این تعداد ۲ واحد نیروگاهی در سایت سمنان با 

ظرفیت مجموع ۳۶۶ مگاوات برق خود را به شبکه کشور تزریق کرده است.
همچنین اولین واحد نیروگاه اختصاصی فولاد مبارکه با ظرفیت ۳۰۷ مگاوات مراحل ســنکرون 

خود را پشت سر گذاشته و برق خود را به این واحد صنعتی عرضه کرده است.
علاوه بر واحدهای نیروگاهی یاد شده، ۱۵ واحد نیروگاهی توسط صنایعی نظیر گل گهر سیرجان، 
آلومینیوم المهدی، ســالکو، فولاد خوزستان، صنعت مس و چادرملو پیشرفت فیزیکی بین ۵ تا ۹۷ 

درصد دارند.

  ساخت ۳۹ نیروگاه حرارتی و ۴۲ نیروگاه تجدیدپذیر علاوه بر برنامه تأمین برق صنایع
در همین راستا، سید زمان حسینی، مجری طرح نیروگاه های حرارتی صنایع در وزارت نیرو گفت: 
تا پایان سال ۱۴۰۲، ۱۲۹۵ مگاوات واحد نیروگاهی در قالب الزام قانونی صنایع برای ساخت نیروگاه 

به مدار تولید برق کشور اضافه می شود.
مجــری طرح نیروگاه های حرارتی صنایع در وزارت نیرو گفت: در ســال های ۱۴۰۳ و ۱۴۰۴ به 
ترتیب ۲۷۵۴ مگاوات و ۵۵۸۵ مگاوات نیروگاه برق خود را به مشترکان صنعتی عرضه خواهند کرد.

وی افزود: وزارت نیرو در راســتا تســریع در عملیات ساخت این واحدهای نیروگاهی و در قالب 
تفاهم نامه با وزارت صمت به صورت شــبانه روزی پیشــرفت و رفع موانع این واحدهای نیروگاهی را 
پیگیری می کند.حســینی تاکید کرد: برنامه ۱۰ هزار مــگاوات برق صنایع جزئی از برنامه ۳۰ هزار 
مگاوات ســاخت واحدهای نیروگاهی وزارت نیرو اســت و تاکنون ۳۹ نیروگاه حرارتی و ۴۲ نیروگاه 

تجدیدپذیر خارج از واحدهای صنایع برق خود را به شبکه تزریق کرده اند. 

  سند جامع کاهش فقر تدوین می شود
 رئیس موسسه عالی آموزش و پژوهش، مدیریت و برنامه ریزی سازمان برنامه و بودجه از تدوین سندی جامع برای کاهش فقر خبر داد و گفت: رصدخانه فقر با تجمیع توانمندی بانک های اطلاعاتی کشور ایجاد می شود.

به گزارش از موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی، محمدهادی زاهدی وفا در نخستین جلسه کمیته تدوین سند جامع کاهش فقر، اظهار کرد: مقام معظم رهبری به جلسه سران قوا در زمینه فقرزدایی مأموریت ویژه ای داده اند، از سوی دیگر رئیس جمهور هم 
در این موضوع دغدغه های جدی دارند و از چندی پیش تدوین سندی جامع برای کاهش فقر، با حضور همه دستگاه ها و فعالان این حوزه در دستور کار قرار موسسه قرار گرفت.وی با بیان اینکه بر اساس دستور رئیس جمهور به دنبال کاهش فقر در یک زمان معین و تدوین سند 
قابل اجرا هستیم، افزود: در حال حاضر دستگاه ها و بازیگران زیادی در کشور برای مقابله با فقر وجود دارد، هرکدام هم از زاویه دید خود فعالیت های خوبی انجام می دهند؛ ولی واقعیت این است که با وجود هزینه های قابل توجه موفقیت لازم در این حوزه به دست نیامده است.

مشاور رئیس جمهور اضافه کرد: بهترین برنامه ها اگر عزم جدی نباشد، روی کاغذ باقی خواهند ماند؛ ما به دنبال پژوهش اقدام محور هستیم نه تولید سند و برنامه های غیرقابل عملیاتی.
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 بیرجند- قربانی- مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی، طول راه های استان را ۱۷ هزار و ۸۰۰ کیلومتر عنوان کرد و گفت: از این میزان ۱۱ هزار و ۵۰۰ کیلومتر طول راه های 
روستایی استان است.

اسدالله جلال زاده اظهار داشت: تاکنون سالیانه به طور متوسط در استان ۵۰۰ کیلومتر روکش آسفالت انجام شده است.وی با بیان اینکه با تلاش های انجام شده سال گذشته این میزان به ۷۰۰ 
کیلومتر رسیده است افزود: تنها در ۶ ماهه اول امسال این رقم به ۶۰۰ کیلومتر رسیده است. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان جنوبی بیان کرد: شعار ما گذر از یک هزار کیلومتر است 
یعنی باید این رقم به یک هزار کیلومتر در سال برسد. جلال زاده با بیان اینکه با توجه به کویری بودن استان این امر یک حرکت جهادی بزرگ است تصریح کرد: خراسان جنوبی سومین استان پهناور 
کشور است.وی طول راه های استان را ۱۷ هزار و ۸۰۰ کیلومتر عنوان کرد و یادآور شد: از این میزان ۱۱ هزار و ۵۰۰ کیلومتر طول راه های روستایی استان است.جلال زاده با بیان اینکه در بحث دو بانده 

شدن محورهای استان طی دو سال اخیر حرکت های جهادی خوبی انجام شده است یادآور شد: در سطح استان آزادراه وجود ندارد اما در بحث بزرگراه اقدامات خوبی انجام شده است.

وجود بیش از ۱۱ هزار 
کیلومتر راه روستایی در 

خراسان جنوبی

نرخ بیکاری خراسان 
جنوبی قبل از دولت 

سیزدهم ۷.۷ بوده که 
اکنون حدود ۲ درصد 

کاهش یافته است.

ایران زمین  

محمد بهرامی      |          استاندار خراسان جنوبی گفت: وجه امتیاز دولت سیزدهم نگاه ویژه به مردم و هماهنگی بیشتر با نهادهاست از همین رو با همدلی و کار تیمی 
شاهد گسترش خدمات به مناطق محروم و دورافتاده هستیم.

 وجه امتیاز دولت سیزدهم نگاه به مردم و 
هماهنگی با نهادهاست

 آغاز به کار جشنواره »بیتا« با هدف آموزش 
و ایجاد نشاط در بین بانوان یزدی

ســید محمد جــواد عرفان فر / یــزد ؛ اولین 
جشنواره فرهنگی اجتماعی ورزشی بانوی یزدی 

توانمند آغاز بکار کرد
 نخستین جشنواره استانی فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشــی بــا عنوان »بانــوی یــزدی توانمند 
امــروز« با حضور نماینده مــردم یزد در مجلس 
شورای اســلامی، شهردار شــهر میراث جهانی 
یزد، رئیس شــورای اســلامی شــهر، سرپرست 
 ســازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری، و 
برخی دیگر از اعضای شــورای اسلامی شهر آغاز 

به کارکرد.
 مــرادی مســئول اداره امور بانوان ســازمان 
فرهنگی، اجتماعی ورزشــی شهرداری در رابطه 
با برگزاری این جشــنواره اظهار داشت: براساس 
سیاست و هدف گذاری انجام شده برگزاری این 
جشنواره ها با محوریت بانوان یزدی در شش ماه 
دوم سال در محلات، بوستان ها و فرهنگسراهای 

مختلف شهر یزد ادامه داشت .
وی ادامه داد: ایجاد شادی و نشاط در جامعه 
بانوان یزدی و همچنین ایجاد بستری برای رشد 
و توانمندســازی بانوان به صورت جدی از سوی 
ســازمان فرهنگی، اجتماعی، ورزشی شهرداری 
یزد پیگیری و برنامه های متعددی در این زمینه 

انجام شد.
مســئول اداره امور بانوان ســازمان فرهنگی، 
اجتماعی ورزشی شهرداری یزد حمایت از بانوانی 
که در مشاغل خانگی مشغول به فعالیت هستند 
را دیگر رویکرد و هدف گذاری این سازمان ذکر و 
تصریح کرد: در حاشیه این جشنواره غرفه هایی 
برای عرضه و فروش محصولات این بانوان ایجاد 
شــد تا زمینه های رشد و شناسایی این افراد در 

سطح جامعه فراهم شود.
شایان ذکر اســت: اولین جشنواره »بیتا« در 
محل فرهنگســرای بانو واقع در محله حسن آباد 
با هدف معرفی بانــوان خلاق و نوآور یزدی تا ۸ 

مهرماه برای بازدید عموم دایر بود.
جشــنواره  ایــن  برگــزاری  درحاشــیه 
فــه  غر  ، نگــی خا غل  مشــا ی  فه هــا  غر
آموزشــی و مشاوره و مسابقات ورزشی هیجانی، 

برگزار شد.

  ۳۷هزار و ۳۶۱ تن کالا از بنادر آبادان 
تخلیه و بارگیری شد 

 مدیــر بنــادر و دریانوردی آبادان با اشــاره 
بــه افزایــش ۱۸۱ درصدی تخلیــه و بارگیری 
 کالای غیرنفتــی از بنــادر ســه گانــه ایــن

 شهرســتان گفــت: ۳۷هــزار و ۳۶۱ تن کالا از 
ابتدای ســال جاری تاکنون از بنادر آبادان تخلیه 

و بارگیری شد.
بــه گزارش کامبیز مالکی زاده روز شــنبه در 
گفت وگــو با خبرنــگاران اظهار کــرد: بر مبنای 
گزارش ســامانه آمار سازمان بنادر و دریانوردی، 
عملیــات تخلیه و بارگیــری کالای غیرنفتی در 
بنادر ســه گانه آبادان در ســال جــاری افزایش 
 ۱۸۱ درصدی نسبت به مدت مشابه آن در سال 

گذشته داشته است.
وی بــا بیــان اینکــه صــادرات و واردات در 
بنادر آبادان با کشــورهای حاشــیه خلیج فارس 
از جملــه کویــت و امارات انجام شــده اســت، 
 افــزود: کالاهای تجــاری، علوفــه دام، مصالح

 ساختمانی، آبزیان، لوازم یدکی و مواد غذایی از 
جمله کالاهایــی بودند که در این مدت تخلیه و 

بارگیری شدند.
مالکی زاده همچنین به اجرای عملیات خارج 
سازی ۳۰ شناور مغروقه از اروندرود اشاره کرد و 
گفت: این مغروقه های چوبی بدلیل فرسودگی در 
محدوده اسکله های تجاری بندر اروندکنار، بندر و 
اسکله شیلات و بازار ماهی آبادان قرار دارند و در 

این نقاط رها شده اند.
مدیر بنادر و دریانوردی آبادان افزود: ۹ میلیارد 
ریال برای اجرای طرح اختصاص یافته خارج سازی 

مغروقه ها در حال انجام است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/07/09
شماره : 1494

 جواد قناعت در آیین اتمام و بهره برداری از ۵۲۴ طرح  محرومیت زدایی، عمرانی، امنیت غذایی، اشــتغالزایی، چهار هزار و ۸۰۰ برنامه اجتماعی 
و اهدای ۴۸۱ جهیزیه که با حضور معاون هماهنگ کننده قرارگاه مرکزی جهاد سازندگی و محرومیت زدایی سپاه پاسداران برگزار شد افزود: دولت 

سیزدهم ماموریت اصلی خود را بر عدالت محوری و محرومیت زدایی قرار داده که از الزامات نظام مقدس جمهوری اسلامی است.
وی گفت: اجرای عدل و قسط برنامه اصلی انقلاب و نظام جمهوری اسلامی بوده تا زمینه برای ظهور امام عصر )عج( فراهم شود.

استاندار خراسان جنوبی ادامه داد: بهره مندی آحاد جامعه از موقعیت ها و امکانات موجود مهمترین تعریف از محرومیت زدایی و عدالت محوری 

است که تا زمینه برخورداری همگان از خدمات مورد نیاز فراهم شود.
وی گفت: از همین رو دولت سیزدهم با گسترش خدمات زیربنایی تلاش دارد 
مردم از نعمات آب، برق، گاز، راه، ارتباطات، فضاهای آموزشی، ورزشی، بهداشتی 

و درمانی به طور عادلانه برخوردار شوند.
قناعت افزود: اســتان خراسان جنوبی در حوزه زیرساخت ها ضعف های جدی 
دارد که کمتر به آن توجه شده لذا آب، راه، ارتباطات و راه آهن موضوعاتی است 
که در استان های دیگر از ۲ دهه قبل انجام شده و این حوزه ها در خراسان  جنوبی 

نیازمند توجه ویژه است.
وی یادآور شــد: در ۲ سال گذشته شــاهد اتفاقات خوبی در استان بوده ایم و 
آغاز عملیات اجرایی گازرســانی به اســتان از سمت زابل، راه آهن و انتقال آب از 

مهمترین اقداماتی بوده که تاکنون پیشرفت خوبی داشته است.
اســتاندار خراسان جنوبی گفت: نگاه انقلابی و دینی فارغ از توجیه اقتصادی، 
خدمات رسانی به مردم و آحاد جامعه را وظیفه خود می داند لذا اختلاف سیاست 

راهبردی نظام جمهوری اسلامی با نظام سکولار غرب در همین مسئله است.
وی افزود: آنها برآورد هزینه - فایده می کنند اما نظام جمهوری اسلامی به دنبال 

اقامه قسط و عدل است تا آحاد جامعه از نعمت های خدادادی بهره مند شوند.
قناعت اظهار کرد: همدلی و وحدت رویه ایجاد شده بین نهادهای انقلابی، دولت 
و مجلس باید تداوم داشته باشد و اقدامات دولت سیزدهم و نهادها به ویژه سپاه 
پاســداران، نهادهای انقلابی و قرارگاه محرومیت زدایی در راستای اهداف کلیدی 

قابل توجه، تقدیر و تحسین است.
وی با اشاره به تلاش مدیران برای رشد تولید و اشتغالزایی گفت: نرخ بیکاری 
خراسان جنوبی قبل از دولت سیزدهم ۷.۷ بوده که اکنون حدود ۲ درصد کاهش 

یافته است.
استاندار خراسان جنوبی بیان کرد: در حوزه راه نیز خراسان جنوبی سال گذشته 
با احداث باند دوم راه ها رتبه دوم کشور را داشت که نشان می دهد با همین توان 

مالی اندک کار زیاد انجام می شود.
وی با اشــاره به قراردادهای منعقد شده با قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن 
مجتبی )ع( افزود: تا پایان ســال ۱۴۰۴ همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار استان 

آبرسانی می شود.
قناعت گفت: مردم استان خراسان جنوبی دیندار، متدین و پای کار نظام هستند 
و امیدواریم این استان در قراردادهای جدید محرومیت زدایی نیز ویژه دیده شود.

۵۲۴ طرح عمرانی، اشتغالزایی و امنیت غذایی به همراه چهار هزار و ۸۰۰ برنامه 
اجتماعی شامل اهدای جهیزیه، بسته معیشتی و نوشت افزار امروز با حضور معاون 
هماهنگ کننده قرارگاه مرکزی جهاد سازندگی و محرومیت زدایی سپاه پاسداران، 

استاندار خراسان جنوبی و جمعی از مسوولان استان به بهره برداری رسید.
این طرح ها شــامل ۳۰۴ طرح امنیــت غذایی، ۱۴۸ طرح عمرانی و ۷۲ طرح 
اشتغالزایی است.در این آیین به مناسبت هفته دفاع مقدس و نمایندگی از طرح های 
محرومیت زدایی استان ۴۸۱ سری جهزیه، هزار و ۵۰۰ سری لوازم التحریر اهدا شد.

همچنیــن از جهادگران و مدیرانی که در طرح های محرومیت زدایی و عمرانی 
اســتان همکاری داشــتند با حضور معاون هماهنگ کننده قرارگاه مرکزی جهاد 
سازندگی و محرومیت زدایی ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی و استاندار خراسان 

جنوبی تجلیل شد.

یک میلیون و ۲۰۰ هزار بیمار خارجی در ایران پذیرش شدند
معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
بیمار خارجی پارسال در مراکز درمانی کشور پذیرش شدند که در نوع خود بی سابقه است.

 دکتر سعید کریمی روز شنبه در آیین افتتاح بخش ام آر ای بیمارستان خاتم الانبیا 
شیروان در خراسان شمالی اظهار کرد: رویکرد دولت سیزدهم عدالت در سلامت و تعالی 
بخش های درمانی است به گونه ای که کمبود های درمانی مناطق کم برخوردار جبران 

و امکانات درمانی سایر استان ها نیز به روز تر شود.
وی افزود: حوزه درمان کشور اکنون پیشرفت های چشمگیری داشته است و براساس 
آمارها بسیاری از بیماران از کشورهای همجوار برای درمان به ایران مراجعه می کنند.

معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اضافه کرد: نصب دستگاه ام 
آر ای اعزام بیماران را به مناطق دیگر کاهش می دهد و مشکلات رفت و آمدها را کم 

می کند و باید این تجهیزات بیش از گذشته توسعه یابد.
وی عنوان کرد: ما جمعیت سالمند زیادی داریم که نیاز به توانبخشی دارند و باید 

این بخش در تمامی بیمارستان ها راه اندازی شود.

اجرای ۱۵ هزار و ۳۹۹ طرح بهداشتی در دولت سیزدهم
کریمی در ادامه عنوان کرد: اجرای ۱۵ هزار و ۳۹۹ طرح درمانی در دولت سیزدهم 
موقعیت مناسب بهداشتی در کشور ایجاد کرده و شاخص های درمانی ارتقا یافته است.

وی ادامه داد: همچنین در این مدت ۲۵۵ دســتگاه از تجهیزات گران قیمت بین 
بیمارستان های کشور در دولت سیزدهم توزیع شد.

معاون درمان وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی یادآور شد: اعزام بیماران به 
مناطق دیگر باید کاهش یابد و کسی نباید غیر از بیماری رنج دیگری را تحمل کند.

وی عنوان کرد: در زمینه نیروی انسانی کار سخت تر است و در یک ماه گذشته چهار 
هزار نیروی متخصص به مناطق مختلف کشور اعزام شده است.

کریمی ماندگاری پزشکان را بسیار مهم دانست و گفت: این مهم نیاز به همکاری 
تمامی مســوولان دارد و اگر تجهیزات و مکان مناســب در اختیار پزشکان قرار گیرد 

ماندگاری نیز افزایش می یابد.
وی عنوان کرد: اینک سه دهک اول جامعه با تمامی مردم روستاهای زیر ۲۰ خانوار 
و جامعه عشایری از خدمات بسته معیشتی درمانی برخوردارند که اتفاقی مهم در دولت 
ســیزدهم رقم خورد.معاون درمان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در ادامه به 
انتخابات نظام پرســتاری نیز اشاره کرد و گفت: برای اولین بار ۴۹ هزار و ۵۰۰ نفر در 

این انتخابات مشارکت کردند و استقبال خوبی انجام شد.
افتتاح بخشی آی پی دی ) بین المللی( بیمارستان امام حسن )ع( بجنورد و بازدید 
از بیمارستان امام علی )ع( بجنورد از دیگر برنامه های سفر یک روزه معاون درمان وزیر 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به خراسان شمالی است.
شیروان به عنوان دومین شهرستان پرجمعیت خراسان شمالی در ۶۰ کیلومتری شرق 
بجنورد قرار دارد که ۶۸ هزار نفر آن در قالب ۱۸ هزار خانوار در ۱۵۷روستای شیروان 
ســکونت دارند.خراسان شمالی دارای ۱۱ بیمارستان و هزار و ۴۶۳ تخت بیمارستانی 

است و هم اکنون پنج هزار نفر در حوزه سلامت این استان خدمت رسانی می کنند.
در این استان یک میلیون نفری، ۳۶۰ پزشک عمومی و حدود ۳۰۰ پزشک متخصص 

فعالیت دارند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

  زمینه سرمایه گذاری مسکن در قزوین افزایش می یابد
 استاندار قزوین با اشاره به اینکه زمینه سرمایه گذاری مسکن در استان افزایش خواهد یافت، گفت: رفع مشکل اراضی عظیمیه و الحاق اراضی اوقافی به شهرها و روستاها بدون شک وضعیت مسکن در این استان را بهبود می بخشد.

 محمدمهدی اعلایی در جلسه کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان تاکید کرد: مسکن همواره یکی از ظرفیت های ویژه تولید در استان بوده که با توجه به اقدامات و پیگیری های مستمر مجموعه مدیریتی استان در آینده نزدیک ضمن افزایش زمینه 
برای سرمایه گذاری مسکن، شاهد کاهش اجاره بهای منازل هم خواهیم بود.وی، یکی از دغدغه های قابل توجه در استان طی اواخر سال گذشته را افزایش تورم شهری و روستایی دانست که از این حیث قزوین را در رتبه نخست کشوری قرار داد و افزود: این موضوع با 
توجه به برنامه ریزی های استان و اتفاقاتی که در سطح ملی در حال انجام است در مسیر اصلاح قرار گرفته و هم اکنون قزوین در این شاخص به رتبه دوازدهم رسیده است.به گفته استاندار قزوین، بایستی در راستای مهار تورم، به ویژه در حوزه اجاره مسکن و خدمات 
تلاش های بیشتری صورت بگیرد که خوشبختانه حرکت هایی هم در این زمینه آغاز شده و به یک حرکت رو جلو افتاده ایم و امیدواریم با یک برنامه ریزی مناسب در زمان معین به نتیجه برسیم.اعلایی با بیان اینکه با توسعه صنعت ساختمان، صنایع وابسته به آن نیز 
رشد کرده و در بسیاری از صنایع هم تاثیرگذار خواهد بود، ادامه داد: با پیگیری های مستمر مجموعه مدیریتی قزوین اراضی جدیدی به فضای ساخت و ساز استان اضافه می شود و مسایل و مشکلات این حوزه هم برطرف خواهد شد، این اراضی شامل ۴۰۰ هکتار از 

زمین های عظیمیه قزوین و همچنین اراضی اوقافی واقع در برخی از شهرها و روستاهای این استان خواهد شد.
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نساجی ایران در حالی در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا برابر الهلال به میدان می رود که این تیم در ۳ بازی آخر خود به سختی توانسته از حریفانش امتیاز بگیرد.تیم فوتبال نساجی 
در هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا در حالی در ورزشگاه آزادی میزبان الهلال است که با ۳ امتیاز صدرنشین گروه D این رقابت ها است اما کار سختی مقابل مهمان متمول عربستانی خود 
دارد. البته آبی پوشان عربستانی روزهای خوبی را سپری نمی کنند و به سختی از حریفان امتیاز می گیرند. مشکلات داخلی از دیگر عواملی است که باعث شده »رییس آسیا« )لقب الهلال( 
درگیر حواشی مختلف باشد.این تیم هفته گذشته به سختی در جام حذفی عربستان از سد تیم دسته دومی الجبلین گذشت و با تک گل روبن نوس این تیم را شکست داد. پیش از این 
برد، آن ها دو تساوی متوالی در لیگ قهرمانان آسیا و لیگ عربستان داشتند و با نتیجه مشابه یک بر یک برابر نوبهار ازبکستان و ضمک متوقف شدند. الهلال به سختی و در دقیقه ۹۰+۱۰ 
گل تساوی را مقابل نوبهار به ثمر رسانده بود.الهلال اکنون با ۱۷ امتیاز در رده دوم لیگ عربستان قرار دارد و ۵ برد و ۲ تساوی از ۷ بازی خود به دست آورده است. بهترین پیروزی آن ها 

تا اینجای فصل مربوط به برد ۶ بر یک برابر الریاض است اما مهم ترین برد آن ها به کامبک ۴ بر ۳ برابر الاتحاد در خانه حریف برمی گردد. 

 الهلال زخم بعدی را از 
نساجی می خورد؟

  جواد و رفقا پولدار شدند
 »اعتصاب« به نظر تنها راه حل اســتقلالی ها 
برای رســیدن به پول بود و بعد از گذشت چهار 
پنج روز این حربه جواب داد و استقلالی ها به پول 
خود رسیدند)هرچند اندک( البته غیر از بازیکنان 
، کادرفنی استقلال هم پول خود را دریافت نکرده 
بود که در نهایت طبق وعده مسئولان قرار است 
هفته آینده پول خود را دریافت کنند. این روزها 
استقلال مشکل عدیده ای دارد یکی از مهم ترین 
آنها مشــکل مالی است که خطیر سعی می کند 
از طریق حامیان مالی حل کند. البته این را باید 
گفت که شکاف بزرگی بین مدیریت و بازیکنان 
و کادرفنی است و به نظر نمی رسد این اختلاف 

به این آسونی ها حل شود.

 
  انتقاد نوری از تعطیلی پنج روزه تمرین

اگرچه سازمان لیگ بعد از تعویق دیدارهای 
هفته ششم اعلام کرده مســابقات هفته هفتم 
طبق برنامه قبلی برگزار می شود، اما در صورت 
صعود تیم اعزامی ایران به مســابقات آســیایی 
هانگــژو دیدار اســتقلال در رفســنجان مقابل 
مس در تاریخ ۱۵ مهرماه برگزار نخواهد شــد ! 
باتوجه به اینکه استقلال چهار بازیکن به نام های 
ســید حسین حسینی، ارسلان مطهری، سامان 
تورانیان و امید حامدی فــر در ترکیب ایران به 
هانگژو فرســتاده، جواد نکونام این تضمین را از 
سازمان لیگ دریافت کرد که بازی های تیمش تا 
زمان حضور ایران در بازی های آسیایی به تعویق 
بیفتد. آخرین بازی رسمی استقلال در لیگ برتر 
اوایل مرداد مقابل استقلال خوزستان برگزار شد 
و حالا با پیروزی احتمالی ایران مقابل هنگ کنگ 
می توان گفت استقلال نزدیک به دو ماه)حدودا۶۰ً 
روز( هیچ بازی رسمی انجام نمی دهد موضوعی 
کــه می تواند در روزهای بحرانــی آبی ها از نظر 
مالــی به دغدغه های فنی نکونام هم اضافه کند. 
به این معضل باید تمرین نکردن استقلالی ها را 
نیز اضافه کرد که باعث اعتراض و انتقاد تعدادی 
از پیشکسوتان شده است. نوری یکی ازبازیکنان 
قدیمی اســتقلال به این مســأله معترض شده 
و معتقــد اســت تعطیلی تمرین پنــج روزه به 

ضرراستقلال تمام می شود.
 

  حامی مالی جدید
 استقلال توانست با توافق به یکی از اپراتورهای 
مخابرات تا حدودی مشکل مالی خود را حل کند.

اما معضل مالی استقلالی ها با یک حامی مالی 
حل نمی شود و به احتمال زیاد مدیران استقلال 
برای روی پیراهن تیم استقلال هم به فکر حامی 
مالی هســتند تا بتوانند تا آنجا که ممکن است 

مشکلات مالی را حل کنند.
تغییر تمرینات

قرار است از امروز تمرینات بدنسازی استقلال 
سبک تر شود و تیم بیشتر روی تمرینات تاکتیکی 
تمرکز کند. این تصمیم از سوی جواد نکونام اتخاذ 

و به کادرفنی و بازیکنان ابلاغ شده است.
البتــه نکونام هنوز نمی داند تیمش چه زمان 
وارد لیگ برتر خواهد شــد و حتی بازی با مس 
رفسنجان نیز در هاله ای از ابهام قرار گرفته است.

با وجود این اما ورود اســتقلال به تمرینات 
تاکتیکی نشان دهنده عزم کادرفنی استقلال برای 

کسب آمادگی تاکتیکی بیشتر است.

 
  تعطیلی لیگ به ضرر استقلال؟

تعطیلی لیگ برتر به ســود استقلال است یا 
به ضررش؟! فرشــاد فلاحت زاده پاســخی برای 
این سؤال دارد: »تعطیلی اگر موقتی باشد خیلی 
مشکل ساز نخواهد بود، اما وقتی لیگ ما به این 
شکل برگزار می شــود، همه تیم ها را با مشکل 

روبه رو می کند. 
تیمی مثل استقلال چهار بازی انجام داده و 
به یکباره لیگ تعطیل می شــود. این تیم برای 
شــروع دوباره باید بدنسازی کند، کار تاکتیکی 
انجــام دهد و...، قطعاً همه این موارد بازیکنان را 
از آمادگی دور می کند. تعطیلی لیگ تیم ها را که 
تازه در کوران مســابقات قرار گرفتند از شرایط 
آرمانــی دور می کند و باید با برگزاری بازی های 
دوســتانه آمادگی بازیکنان را حفظ کنند. من 
 فکــر نمی کنم که هیچ تیمــی از تعطیلی لیگ

 استقبال کند.«

یکی از نگرانی های 
عنایتی در بازی فردا خطر 

محرومیت چهار بازیکن 
تیم است که می تواند 

بحران کمبود بازیکن را 
تشدید کند.

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    تیم ملی این روزها وضعیت نسبتاً مناسبی دارد و قلعه نویی توانسته در بازی های تدارکاتی نتایج خوبی بگیرد. هرچند 
گروهی معتقدند که هیچکدام از حریفان به جز روسیه تیم  قدری نبودند و در رده بندی فیفا هم رتبه قابل توجهی ندارند، با این حال تیم ملی 

توانسته در این بازی ها بدون اشتباه پیش برود. شاگردان قلعه نویی بعد از تساوی بازی اول مقابل روسیه موفق شدند به ترتیب کنیا، افغانستان، قرقیزستان، 
ازبکستان، بلغارستان و آنگولا را ببرند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/07/09
شماره : 1494

فرصت آخر عطایی

قطبی در ونکوور، دوم از آخر

به گزارش جام تهران - در بحبوحه بازی های آســیایی 
هانگژو، تیم ملی والیبال که طلای این رقابت ها را کسب کرد 
راهی برزیل شد تا در انتخابی المپیک شرکت کند. عطایی و 
شاگردانش همین چند روز پیش در بازی های آسیایی هانگژو 
طلایی شدند تا با وضعیت روحی مناسبی به سرزمین قهوه 
بروند، هر چند قابل پیش بینی است که قهرمانی در هانگژو 
آنچنان که باید دیدگاه ها را نسبت به تیم ملی تغییر نداده و 
 اولین شکست در انتخابی المپیک می تواند جرقه انتقادها از این

 تیم شود.
ناکامــی در لیــگ ملت ها و پس از آن از دســت دادن 
جــام قهرمانی آســیا آن هم در ارومیه باعث شــد جایگاه 
بهروز عطایی روی صندلی ســرمربیگری تیم ملی متزلزل 

شــود. محمدرضا داورزنی هم تحت تأثیر این فشــارها در 
انتظار نتایج تیم ملی در انتخابی المپیک اســت. هر چند تا 
حدودی می توان این نتایج را پیش بینی کرد اما سرنوشــت 
 عطایی پس از بازگشــت این تیم از برزیل مشخص خواهد
.  شــد

اگر تیم ملی نتواند نتایج خارق العاده ای در انتخابی المپیک 
به دست بیاورد آن وقت است که باید سرمربیگری عطایی 
را در این تیم تمام شــده قلمداد کــرد. همین حالا برخی 
مربیان ایرانی در انتظار چنین روزی هســتند تا جانشــین 
عطایی شــوند اما بعید اســت فدراسیون والیبال تصمیمی 
برای اســتفاده از مربیان ایرانی داشــته باشــد اما در حال 
 حاضر مهم ترین مســأله این است که همه اهالی والیبال به 

حمایت از تیم ملی بپردازند.
هدفــی که تیم ملــی والیبال باید در ریــو دنبال کند 
کســب بیشــترین برد اســت؛ حتی اگر این بردها نتواند 
باعث کســب ســهمیه مســتقیم المپیک پاریس شــود 
امــا باعــث خواهد شــد تیم ملــی در رنکینــگ جهانی 
 شــرایط مســاعدی پیــدا کنــد و در نهایت به کســب

 سهمیه المپیک ختم شود.
اینکه انتظار داشــته باشــیم تیم ملی از طریق همین 
مســابقات انتخابی به المپیک پاریس برود منصفانه نیست 
اما توقع می رود ملی پوشان والیبال ایران عملکرد فنی شان 
در حد و اندازه والیبال کشــورمان باشد و این توقع زیادی 

محسوب نمی شود.

آخرین بار افشــین قطبی را حدود پنج سال قبل روی 
نیمکت یک تیم ایرانی دیدیم. زمانی که او به فولاد آمد تا 
همراه این تیم متمول و پرمهره به جایگاهی مهم برســد و 
دوباره بتواند بازار کار خود را در فوتبال ایران احیا کند. این 
اتفاق رخ نداد و قطبی هم به چین کوچ کرد تا در لیگ دو 
این کشور هدایت شیجیاژوانگ را بر عهده بگیرد. با این تیم 
نه چندان شناخته شده، قطبی عملکردی درخشان ارائه داد 

و توانست به سوپرلیگ صعود کند.
بعد از مدتی کار در سوپرلیگ چین، قطبی اخراج شد و 
در یک رفت و برگشت عجیب، دوباره هدایت شیجیاژوانگ را 
این بار در دسته پایین تر برعهده گرفت. بعد از پایان همکاری 
با تیم چینی، قطبی مدتی بیکار بود تا اینکه ابتدای همین 
فصل راهی قاره آمریکا شد تا در باشگاه ونکوور کانادا فعالیت 
مربیگری را از سر بگیرد. در ونکوور اوضاع به هیچ وجه بر وفق 
مراد قطبی و همکارانش نیست.این تیم تا پایان هفته بیست 
و ششم، ۷ پیروزی به دست آورده، ۱۴ شکست متحمل شده 

و ۵ تساوی نیز در کارنامه خود ثبت کرده. یعنی کسب تنها 
۲۶ امتیاز از ۲۶ بازی. با این نتایج، ونکوور در رده هفتم لیگ 
هشت تیمی کانادا قرار گرفته. نکته جالب اینکه تفاضل گل 
ونکوور از تیم هشتم )والور ۲۶ امتیازی( هم ضعیف تر است 
اما چون این تیم را در بازی رودررو شکست داده در جایگاه 
هفتم قرار گرفته است.عملکرد افشین قطبی در کانادا همه را 
ناامید کرده، بخصوص در بخش دفاعی. این تیم در ۲۶ بازی 
تنها ۲۵ گل زده و عجیب اینکه ۴۷ بار دروازه اش باز شده. 
یعنی به طور میانگین حدود دو گل خورده به ازای هر بازی 
که نمی تواند قابل دفاع باشد. قطبی برای موفقیت در ونکوور 
از چند بازیکن خارجی هم استفاده کرده. در طول ۲۶ بازی 
بازیکنان بسیاری از آمریکا، برزیل، مکزیک، انگلیس، کلمبیا، 
عراق، لبنان، کره جنوبی و حتی ایران در ترکیب ونکوور قرار 
گرفته و این تیم را همراهی کرده اند.نیما مؤذنی زاده، هافبک 
۲۶ ساله ایرانی است که برای ونکوور در کانادا بازی می کند. 
این بازیکن ناشناخته سابقه بازی در لیگ یک ایران را دارد 

و این فصل هم ۱۲ بار در ترکیب ونکوور حضور داشــته اما 
گلی به ثمر نرسانده و کار مهمی انجام نداده است. دو هفته 
دیگر لیگ کانادا تمام می شــود و با توجه به فاصله شــش 
امتیازی ونکوور با تیم ششم، شاگردان قطبی مسابقات را با 
حضور در رده های هفتم یا هشتم به پایان خواهند برد.قطبی 
که در ایران و بعد از قهرمانی با پرسپولیس در لیگ هفتم 
توسط هواداران این تیم و رسانه ها به امپراتور مشهور شد، 
روزهای سختی را در ونکوور سپری می کند. احتمالاً در پایان 
فصل، همکاری قطبی با باشگاه کانادایی به پایان می رسد و 
این مربی ۵۹ ساله باید مسیر جدیدی را برای ادامه فعالیت 
خود انتخاب کند. اگر حبیب کاشانی مدیریت تیم امید را 
می پذیرفت، افشین قطبی حالا جای عنایتی در بازی های 
آسیایی هانگژو حضور داشت. این اتفاق رخ نداد و با توجه به 
دوری طولانی قطبی از ایران، بعید است باشگاهی از لیگ برتر 
با او برای همکاری به توافق برسد، مگر اینکه اتفاق دیگری 

رخ بدهد تا قطبی را بعد از مدت ها در لیگ ایران ببینیم.

مقصــــــر وضعیت تیم امید کیست؟

کمیتــه ملــی المپیک و فدراســیون فوتبال از چند ماه پیش بر ســر انتخــاب کادر فنی و بازیکنان اختلاف نظر داشــتند، 
ولــی قابــل تصور نبود که این تیم با چنین مشــکلی روبه رو شــود. کادر فنی تیم امید بعد از وقفه طولانی، خرداد ماه امســال 
 انتخاب شــد، ولی کمیته المپیک تأکید داشــت که فهرســت اولیه پنجاه نفره باید هرچه زودتر معرفی شــود. در نهایت این

 فهرســت شــامل بازیکنان تیم امید و بازیکنان بزرگسالی مثل حســین حسینی و ارسلان مطهری بسته شد تا از جمع آنها ۲۳ 
نفر برای هانگژو انتخاب شوند.

از ابتــدا مشــخص بود کــه بازی های آســیایی با لیــگ قهرمانان آســیا همپوشــانی دارد 
و تکیــه بــه بازیکنان تیمــی مثل پرســپولیس دردسرســاز خواهد بــود. بازی های آســیایی 
در تقویــم فیفــا نیســت و امــکان اســتفاده از لژیونرهایــی مثــل امیــن حزباوی یــا اللهیار 
صیادمنــش هم وجود نداشــت. فدراســیون فوتبال می توانســت بــا انتخاب بازیکنــان جوان و 
 تقســیم آنهــا بیــن تیم های مختلــف لیگ برتر، بــار تیم امیــد را روی چند تیــم مطرح لیگ

 برتر نیندازد، ولی در نهایت این فهرست طوری بسته شد که امکان برگزاری لیگ برتر هم وجود 
نداشت.

هرچند ســازمان لیگ اصرار داشــت که مســابقات را به هــر طریقی ادامه بدهــد، ولی بعد 
از برگــزاری چهــار بــازی هفتــه پنجم به این نتیجه رســید که مســابقات را تا بازگشــت تیم 
امیــد تعطیل کند و هفته ششــم لغو شــد. البته ایــن تصمیم هم کمکی به تیــم امید نکرده و 
عنایتــی همچنان کمبود بازیکن دارد. فدراســیون فوتبال با تعطیلی لیگ برتر می خواســت که 
 تیــم امید با تمام توان در بازی های آســیایی شــرکت کنــد، ولی هم تیم های لیــگ برتری به 
بــا  بــازی  از چهــار  بعــد  امیــد  تیــم  هــم  و  تعطیلــی ضربــه خوردنــد  ایــن   خاطــر 

کمبود بازیکن روبه رو شده.

 رفت و برگشت بیهوده
عنایتی درباره بحران عجیب تیمش گفت: »زمان برگزاری رقابت های مقدماتی المپیک و بازی های 
آسیایی نزدیک به هم بود و به همین دلیل ما در لیست خود تغییراتی ایجاد کردیم. به دلیل حضور 
برخی از تیم ها در لیگ قهرمانان آسیا ما نمی توانیم از بازیکنان این باشگاه ها استفاده کنیم و سه 
بازیکن پرســپولیس که در اردو حاضر بودند برای همراهی تیم باشگاهی خود برابر الدحیل اردوی 

تیم ملی را ترک کردند و عازم قطر شدند.«
یاســین سلمانی، محمد عمری و محمدمهدی احمدی ســه بازیکن پرسپولیس بودند که بعد 
از بــازی بــا النصر به هانگژو پرواز کردند. آنها تا بازی تایلنــد همراه تیم بودند، ولی دوباره به تیم 
باشگاهی شان پیوستند. عنایتی با ابراز ناراحتی از بازگشت آنها اضافه کرد: »سه بازیکن پرسپولیس 
هم متأســفانه از جمع ما جدا شــدند. صحبت های مان را با آقای تاج انجام دادیم. نمی دانم چطور 
مسائل را بازگو کنم. ما توقع داشتیم وقتی بازیکن به اردوی ما می آید، تا آخر کار با ما بماند. من 
واقعاً ســورپرایز شــدم. نمی دانم چه اتفاقی افتاد؛ چرا سه بازیکن باید برای بازی ساده ما بیایند و 
دوباره بروند؟ بازی های حســاس ما الان اســت. تمام تمرکز ما روی این بود که تیم ملی ما بعد از 

۲۱ سال جایگاه یا سکویی را داشته باشد.«
مناف هاشــمی، دبیرکل کمیته ملی المپیک هم گفت: »تیم امید بدون پشــتوانه به اینجا آمد. 
تصور می کردم آقای تاج به ما کمک کند، ولی وقتی به اینجا آمد سه بازیکن ما رفتند. با این حال 

بچه ها قول دادند که این بازی را ببرند و به نیمه نهایی برسند.«
یکی از نگرانی های عنایتی در بازی فردا خطر محرومیت چهار بازیکن تیم اســت که می تواند 
بحران کمبود بازیکن را تشدید کند. امیر جعفری تنها بازیکنی بود که در مرحله گروهی کارت زرد 
گرفت، اما در بازی تایلند محمد خدابنده لو، امید حامدی فر و یاسین سلمانی هم اخطار گرفتند. به 
جز سلمانی که به اردوی پرسپولیس برگشته، سه بازیکن دیگر باید مراقب باشند که کارت زردی 

نگیرند، وگرنه در بازی احتمالی نیمه نهایی دست عنایتی کاملًا خالی خواهد بود.

   احتمال بازگشت سه پرسپولیسی به چین
جدایی سه بازیکن پرسپولیس از تیم ایران در بازی های آسیایی جنجال و حواشی زیادی به دنبال داشت اما احتمال دارد این سه بازیکن دوباره به هانگژو رفته و به تیم عنایتی بپیوندند. تیم ایران روز یکشنبه ۹ مهر در یک چهارم نهایی بازی های آسیایی باید 
مقابل هنگ کنگ به میدان برود و در صورت پیروزی در این مسابقه، در نیمه نهایی با برنده ژاپن و کره  شمالی دیدار خواهد کرد. از سوی دیگر پرسپولیس دوشنبه شب در قطر میهمان الدحیل است و پیش از این توافق شده بود که سه بازیکن سرخپوش تیم 
ایران بعد از بازی به هانگژو برگردند. در صورتی که ایران از سد هنگ کنگ بگذرد و به نیمه نهایی برسد، آن وقت سلمانی، عمری و احمدی می توانند به هانگژو بروند و در دیدار نیمه نهایی و همچنین رده بندی یا فینال شاگردان عنایتی را همراهی کنند. اگر این 
اتفاق بیفتد مشکلاتی هم برای این سه بازیکن پیش خواهد آدم چرا که سفرهای متوالی و قرار گرفتن در شرایط متفاوت تمرینی و آب و هوایی احتمالاً مصدومیت شان را بالا خواهد برد. البته اگر این سه بازیکن به چین برگردند مشکلات دیگری هم پیش خواهد 

آمد چرا که پرسپولیس در لیگ برتر روز ۱۶ مهرماه مقابل گل گهر بازی دارد و از آنجایی که  دیدار فینال فوتبال بازی های آسیایی ۱۵ مهر برگزار می شود یا بازی با گل گهر بدون حضور این نفرات انجام می شود.
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پژوهشگران آمریکایی از ابداع یک سیستم 
جدید مبتنی بر هوش مصنوعی خبر داده اند که 
می تواند نشانه های حیات را با ۹۰ درصد دقت 
تشــخیص دهد و به پیدا کــردن حیات بیگانه 

کمک کند.
به نقل از اســپیس، آیا ماشین ها می توانند 
حضور حیات را در سیارات دیگر احساس کنند؟ 
می تــوان گفت که در حــال حاضر تا حدودی 

می توانند.
حسگرهای نصب  شده روی فضاپیماهایی که 
در حال کاوش در سیارات دیگر هستند، توانایی 
شناسایی مولکول هایی را دارند که وجود حیات 
بیگانه را نشان می دهند. با وجود این، مولکول های 
آلی که نشان  دهنده فرآیندهای بیولوژیکی جالب 
هستند، به مرور زمان تخریب می شوند و همین 
امر، حضــور آنها را در فناوری کنونی دشــوار 
می ســازد اما اکنون یک روش جدید مبتنی بر 
هوش مصنوعی ارائه شــده اســت که می تواند 
این مشــکل را برطرف کند. این روش قادر به 
تشــخیص دادن تفاوت های ظریف در الگوهای 
مولکولی است که سیگنال های بیولوژیکی را حتی 
در نمونه هایی با قدمت صدها میلیون سال نشان 
می دهند. براساس تحقیقات جدید، این مکانیسم 
می تواند نتایج را با دقت ۹۰ درصد ارائه کند.این 
سیســتم هوش مصنوعی را در آینده می توان 
در حســگرهای هوشمندتر تعبیه کرد که روی 
کاوشــگران فضایی رباتیک، از جمله فرودگرها 
و ماه نوردها و همچنین روی فضاپیماهایی که 
در حــال چرخش به دور جهان های بالقوه قابل 
سکونت مانند قمرهای »انسلادوس« و »اروپا« 
هستند، نصب می شوند.»رابرت هازن«دانشمند 
»مؤسسه علوم کارنگی«)CIS( و از پژوهشگران 
ایــن پروژه گفت: ما کار خود را با این ایده آغاز 
کردیم که شیمی حیات اساسا با شیمی جهان 
بی جان متفاوت است. در شیمی حیات، قوانین 
شیمیایی زندگی وجود دارند که بر تنوع و توزیع 
مولکول های زیستی تأثیر می گذارند. اگر بتوانیم 
آن قوانین را درک کنیم، می توانیم آنها را برای 
هدایت کردن تلاش هایمان به منظور مدلسازی 
منشا زندگی یا کشف نشانه های ظریف زندگی 

در جهان های دیگر به کار ببریم.
روش جدیــد بر این فرض تکیــه دارد که 
فرآیندهای شــیمیایی حاکم بر تشکیل شدن 
و عملکــرد مولکول هــای زیســتی اساســا با 
فرآیندهای موجود در مولکول های غیر زیستی 
متفاوت هستند زیرا مولکول های زیستی مانند 
آمینواســیدها، اطلاعاتی را درباره فرآیندهای 
شیمیایی سازنده آنها نگه می دارند. این پژوهش 
جدید نشــان می دهد که این موضوع احتمالا 
در مــورد حیات بیگانه نیز صدق می کند.در هر 
جهانی، زندگی ممکن است مقادیر بیشتری از 
چند ترکیب انتخابی را برای عملکرد روزانه تولید 
کند و به کار ببرد. پژوهشگران می گویند که این 
ویژگی، آنها را از سیستم های غیر زنده متمایز 
می کند و تفاوت ها را می توان با هوش مصنوعی 

شناسایی کرد و کمیت آنها را تشخیص داد.
این گروه پژوهشــی ابتدا الگوریتم یادگیری 
ماشــینی را با ۱۳۴ نمونه آموزش دادند که از 
این تعداد، ۵۹ نمونه زنده و ۷۵ نمونه غیر زنده 
بودند. در مرحله بعد برای اعتبارسنجی الگوریتم، 
داده ها به طور تصادفی به یک مجموعه آموزشی 
و یک مجموعه آزمایشــی تقسیم شدند. هوش 
مصنوعی توانست نمونه های مربوط به موجودات 
زنده مانند صدف، دندان، استخوان، موی انسان و 
همچنین نمونه های زندگی باستانی که در قطعات 
فسیل شده خاصی از جنس ذغال سنگ، نفت و 
کهربا حفظ شده بودند، با موفقیت شناسایی کند.

همچنین، این سیســتم هوش مصنوعی موفق 
شد نمونه های غیر زنده از جمله مواد شیمیایی 
مانند آمینواسیدها را که در آزمایشگاه ایجاد شده 
بودند و همچنین شهاب سنگ های غنی از کربن 
را شناسایی کند.روش جدید هوش مصنوعی را 
می توان برای مطالعه سنگ های ۳.۵ میلیارد ساله 
منطقه پیلبارا در غرب استرالیا به کار گرفت که 
تصور می شود قدیمی ترین فسیل های جهان در 
آنجا وجود دارد. این سنگ ها برای اولین بار در 
سال ۱۹۹۳ یافت شدند و تصور می شد بقایای 
فسیل شده میکروب های مشابه سیانوباکتری ها 
هســتند که اولین موجودات زنده تولیدکننده 

اکسیژن در زمین بودند.
در صورت تایید، حضور این باکتری در اوایل 
تاریخ زمین به این معناست که این سیاره خیلی 
زودتر از آنچه پیشتر تصور می شد، میزبان حیات 
بوده است. در هر حال، این یافته ها بحث برانگیز 
باقــی مانده اند زیرا پژوهش های مکرر نشــان 
داده اند این شواهد می توانند ناشی از فرآیندهای 
زمین شناسی خالص نیز باشند که هیچ ارتباطی 
با حیات باستانی ندارند. شاید هوش مصنوعی 

بتواند این ابهامات را برطرف کند.

جســت وجوی مصمم آوی لوب)Avi Loeb( برای 
یافتن حیات فرازمینی، او را به معروف ترین و احتمالا 

بحث برانگیزترین ستاره شناس تبدیل کرده است.
به گزارش ایســنا و به نقــل از نیویورک تایمز، در 

امکان جراحی مغز با کمک 
 هوش مصنوعی طی

 2 سال آینده

دلار  49.650

یورو 53.650

پوند  62.480

درهم  13.490

لیر  1.820

سکه  تمام  27.150.000

سکه نیم  14.950.000

سکه ربع  9.950.000

سکه یک گرمی  6.000.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلا سودهای 2023 را 
محو کرد!

طلا با ســقوط به ۱8۵۰.۰۰ دلار، به کاهش سطوح 
قیمت  جدید در روز ادامه داد تا هفته ی معاملاتی را که 
فقــط ضرر و زیان در حوزه ی طــلا را تجربه کرده بود، 

محدود کند.
به نقل از »اف ایکس اســتریت« طــلا XAU/USD در 
معاملات روز جمعه، شاهد تسریع زیان های مستمر بود؛ 
گفتنی است فلز زرد با سقوط به سطح 1850.00 دلار، 
به کاهش سطوح قیمت  جدید در روز ادامه داد تا هفته ی 
معاملاتی را که فقط ضرر و زیان در حوزه ی طلا را تجربه 

کرده بود، محدود کند.
قیمت نقدی طلا نیــز در مقیاس هفتگی، تقریباً 4 
درصــد کاهش را ثبت کرد و از ایــن رو، روند نزولی را 
ادامه داد. طلا )XAU/USD( نسبت به سقف قیمت نوسانی 
اواسط سپتامبر نزدیک به سطح 1950 دلار، بیش از 5 

درصد در رنگ قرمز است.
در حوزه ی رویدادهای کلیدی تاثیرگذار، فدرال رزرو 
در گامی رو به جلو، همچنان به بیانیه های خود مبنی بر 
پایبندی به سیاست های محکم ادامه می دهد و از این رو، 
سیاست های پولی سخت گیرانه در کنار فشارهای قیمتی 
در بازدهــی خزانه داری ایالات متحده، منجر به کاهش 

شدید قیمت طلا در نمودارها شده است.
اما داده ها حاکی از آن اســت که فشارهای تورمی در 
ایالات متحده در حال کاهش است، به طوری که شاخص 
قیمت هزینه های مصرف شخصی )PCE( در ماه آگوست 
0.1 درصــد، و تورمی که قرار بود طلا به عنوان محافظ 
در برابر آن عمل کند، به سرعت در حال محوشدن است 
و از این رو گاوهای طــلا XAU/USD را در حالتی بدون 

تعادل رها می کند.
XAU/( نمودارها بیانگر آن اســت که قیمت های طلا
USD( در روز جمعه با رد قطعی میانگین متحرک نمایی 
34 ساعته )EMA( نزدیک به 1870.00 دلار مواجه شدند.
به علاوه، بررسی کندل های روزانه نشان می دهد که 
قیمت طلا در حال سقوط آزاد است و از میانگین متحرک 
200 روزه )SMA-200( در سطحی بسیار بالاتر از قیمت 

فعلی، نزدیک به 1930.00 دلار فاصله گرفته است.
 )XAU/USD( تداوم روند نزولی باعث می شود که طلا
در صدد پاک کردن سودهای ســال 2۰2۳ برمی آید و 
کف ســالانه ی جدیدی را نزدیک بــه ۱8۰۰.۰۰ دلار 

تنظیم می کند. 

به دلیل تعطیلی بازارها که ناشــی از تعطیلات روز 
اســتقلال بود، دلار آمریکا امروز در نرخی ثابت معامله 

شد؛ سایر جفت ارزها دچار نوسان شدند.
به نقل از اینوســتینگ، دلار آمریکا روز سه شنبه در 
معامــلات اولیه ی اروپا، تحت تأثیر بازارهای بســته از 
تعطیلات، تثبیت شد، در ساعت ۰۳:۰۰ به وقت شرقی 
ET )07:00 به وقت گرینویچ(، شاخص دلار، که ارزش 
دلار را در برابر سبدی از شش ارز دیگر دنبال می کند، با 

اندکی کاهش در سطح 102.612 معامله شد.
با نگاهی به نوسان این ارز در روزهای اخیر، می توان 
به وضوح دید که دلار آمریکا روز دوشنبه به دنبال انتشار 
داده های ناامیدکننده ی تولید تضعیف شد؛ گفتنی است 
PMI تولید مؤسسه مدیریت تامین از 46.9 در ماه می به 
46.0 کاهش یافت که در واقع پایین ترین میزان از می 
2020 تلقی می شود.شکی نیست که با وجود بازارهای 
تعطیل، دلار روز سه شــنبه در محدوده های محدودی 
معامله می شــود؛ علاوه بر آن، هفته با داده های کلیدی 
اشــتغال به پایان می رسد که می تواند بر حرکت بعدی 
فدرال رزرو تأثیــر بگذارد.از طرف دیگر، نظرســنجی 
ISM، منطبق بر اقتصاد دســتخوش رکــود بود، اما اگر 
گزارش رسمی اشتغال روز جمعه با وجود تورم بالاتر از 
هدف فعلی، همچنان به بازار کار ســالم اشاره کند، این 
داده ها احتمالا برای پیشگیری از شروع مجدد چرخه ی 
انقبــاض فدرال رزرو در اواخر این ماه کافی نخواهد بود.

پس از اینکه بانک مرکزی اســترالیا بر ثبات نرخ نقدی 
 خــود در 4.10 درصد تأکید کرد، دلار اســترالیا/دلار

 آمریــکا )AUD/USD(  0.1 درصــد افزایش یافت و به 
0.6678 رسید.

گفتنی است بانک مرکزی استرالیا نرخ ها را در آخرین 
نشســت سیاست گذاری خود ثابت نگه داشت، و همین 
امر منجر شد دلار استرالیا عقب نشینی کرد.با این حال، 
بانک مرکزی به دلیل تورم بالا، هشدار خود را مبنی بر 

تشدید بیشتر نرخ بهره و تداوم آن تکرار کرد.

احوال اقتصاد 
 ایران به 
روایت آمار
رشد اقتصادی کشور 
در بهار امسال به 7.9 
درصد رسید، آماری که 
نشان دهندۀ بهبود اوضاع 
اقتصادی ایران است. 
به نظر می رسد افزایش 
تعاملات بین المللی، کاهش 
ریسک سرمایه گذاری، 
کاهش تدریجی تورم و 
ثبات بازارهای غیرمولد در 
رشد اقتصادی کشور تاثیر 
گذاشته است. پس از آن که 
در سال های 1400 و 1401 
رشد اقتصادی کشور به 
ترتیب به 4.3 و 4.4 درصد 
رسید، رییس جمهور از 
قابل دستیابی بودن رشد 
هشت درصد سخن گفت. 
جدیدترین گزارش مرکز 
آمار ایران نشان می دهد 
نرخ رشد اقتصادی کشور 
در بهار امسال با نفت به 
7.9 درصد و بدون نفت به 
 6.1 درصد افزایش 
یافته است.

  اینفوگرافیک

 آیا باید »آوی لوب« را 
جدی بگیریم؟!

روز ۱۹ اکتبر ســال 2۰۱۷، تلسکوپی در مائوئی چیزی 
را شناســایی کرد که از منطقه ی دیگری در کهکشــان 
وارد منظومه شمســی شده بود.ســتاره شناسان آن را 
اوموآموا)Oumuamua( نامیدنــد که در زبان هاوایی به 
معنای »پیام رســان« است. این نام از آن جهت انتخاب 
شــد که اولین جرم میان ستاره ای بود که تا به آن روز 
ثبت شــده بود. تنها مورد شناخته شده ای که از فاصله 
بسیار زیادی از بین یک منظومه ستاره ای دیگر و منظومه  

ما عبور کرده اســت. اینکه این جرم فضایی از کجا آمده 
اســت تنها بخشــی از رمز و راز آن بود. اوموآموا با هیچ 
یک از گروه های نجومی که به خوبی شــناخته شده اند، 
مطابقت ندارد و اگر یک سنگ بود بسیار عجیب در نظر 
گرفته می شد.محققان تخمین زدند که در کمترین حالت، 
حداقل طول آن به اندازه ی یک زمین فوتبال است. تعیین 
شکل آن دشوار بود، اما به نظر می رسید که بلند و نازک 

باشد، شمایلی مانند یک سیگار. 

معرفی نسل جدید مزدا معرفی نسل جدید مزدا ۲۲
عاطفه دهقانی     |  نســل جدید مزدا 2 با 
طراحی اسپرت و موتور هیبریدی معرفی شد. 
در ادامه با مشخصات فنی و امکانات نسل جدید هاچ 

بک ژاپنی Mazda 2 آشنا خواهیم شد.
شرکت مزدا از نسخه هیبریدی مزدا 2 پرده برداشت. نسل 
جدید مزدا 2 اکنون به ظاهری اسپرت و پیشرانه هیبریدی 
مجهز شــده تا بتواند بهتر از قبل با تویوتا یاریس به رقابت 
بپردازد. در این بخش از اخبار خودرو سایت گجت نیوز قصد 
داریم شــما را با مشخصات و امکانات مزدا 2 هیبریدی مدل 

2۰2۴ آشنا کنیم.
تویوتا یاریس با ثبت آمار فروش بسیار چشمگیر نشان داده 
که مشتریان در بازار آسیا و اروپا کماکان به خودروهای هاچ 
بک علاقه دارند. خودروهای هاچ بک با مصرف سوخت پایین 
و ابعاد مناسب برای رانندگی در شهر به گزینه محبوبی برای 
مشتریان تبدیل شدند. از این رو ارائه موتور هیبرید نیز برای 
آنها اقدامی منطقی به نظر می رســد. در همین راستا مزدا از 
نسل جدید مزدا 2 برای رقابت با تویوتا یاریس و کسب سهم 

بیشتر از این بازار رونمایی کرد.
مزدا در سال 2۰۰2 برای نخستین بار مزدا 2 را روانه بازار 
کرد که از لحاظ فنی به فورد فیستا نزدیک بود، اما نسخه 2۰۱۴ 

به بعد این خودرو طبق پلتفرم مشترک با تویوتا یاریس تولید و 
به بازار جهانی عرضه شد. از سال 2۰۱۴ به امروز نیز کماکان 
مزدا 2 طبق همین پلتفرم تولید می شود، اما طی این سال های 

چندین فیس لیفت را تجربه کرده است.
طراحان برای نسل جدید تغییرات ظاهری متعددی را در 
نظر گرفته که البته این تغییرات باعث شده به تویوتا یاریس 
شباهت بیشتری پیدا کند؛ اما این خودروساز ژاپنی با استفاده 
از فناوری هیبریدی خود آن را نسبت به یاریس متمایز کرده 
است. در نمای جلو یک جلوپنجره خاص به همراه سپر اصلی 
جدید به چشم می خورد که ترکیب آنها باعث ایجاد یک ظاهر 
اســپرت شده است.فناوری هیبرید اختصاصی مزدا به خوبی 
توسعه پیدا کرده که همین موضوع نقدهای مثبت کارشناسان 
را به همراه داشــته است. در همین راستا نسل جدید مزدا 2 
به یک پیشرانه ۱.۵ لیتری ۳ سیلندر ۹۰ اسب بخاری و یک 
پیشرانه الکتریکی ۷۹ اسب بخاری مجهز شده که در مجموع 
قدرتی برابر با ۱۱۴ اســب بخار و گشتاور 120 نیوتن متر را 
به همراه دارند. یک گیربکس CVT نیز در تمام مدل ها نیروی 

تولیدی پیشرانه ها را به چرخ ها منتقل می کند.
مزدا 2 هیبریدی ظرف مدت ۱۰ ثانیه از صفر به سرعت ۱۰۰ 
کیلومتر بر ساعت می رسد و به ازای هر ۱۰۰ کیلومتر حدود ۳.8 

لیتر سوخت مصرف می کند. همچنین حداکثر سرعت آن نیز 
۱۷۵ کیلومتر بر ساعت اعلام شده است.

مزدا 2 در ارزان ترین نسخه خود به امکانات متعددی چون 
حسگر جلوگیری از برخورد جلو و عقب، رابط های اپل و اندروید، 
نمایشگر لمسی روی داشبورد و رینگ های 16 اینچی مجهز 
شده اســت. البته نسخه گران تر آن از تهویه مطبوع دوگانه، 
چراغ های LED، رینگ 17 اینچ، سقف پانورامیک و نمایشگر 

لمسی بزرگ 10.5 اینچی بهره می برد.
مزدا طرح کاهش مصرف سوخت محصولات خود را به شکل 
جدی دنبال می کند و در همین راستا قصد دارد مزدا 3 و شاسی 
بلندهــای کوچک CX-30 و CX-50 را نیز به موتور هیبریدی 
مجهز کند. به زودی نیز شاهد معرفی MX-30 به موتور پلاگین 
هیبریدی روتاری خواهیم بود.گفتنی است نسل فعلی مزدا 2 از 
یک موتور ۱.۵ لیتری بنزینی بهره می برد که می تواند قدرتی 
برابر با ۱۰۰ اسب بخار را تولید کند. یک گیربکس دستی نیز 
قدرت تولیدی را به چرخ ها می رساند. مشتریان می توانند این 
نسخه را در حال حاضر با قیمت ۱۵ هزار دلار خریداری کنند 
که البته برای نسخه گیربکس اتوماتیک آن باید ۱ هزار دلار 
بیشتر بپردازند. احتمالا مزدا 2 هیبرید نیز با قیمت ۱8 تا 2۰ 

هزار دلار روانه بازار اروپا خواهد شد.

 کاهش نسبی
 شاخص دلار
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